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از ایجاد مثلث در زنجیره چرخه 
فولاد پرهیز کنیم

 »اتاق گوهر سنگ ها«
 در گمرک تشکیل می شود

تحلیلگر ارشد بین الملل مواد معدنی و فولاد گفت: همواره 
شیوه نامه برای کنترل و نظارت بر بازار باید به طریقی تدوین 
و تعریف شود که خودبه خود اجرا شود و فقط یک مجموعه 
یا س��ازمان نظارتی بر آن نظارت داش��ته باش��د، اما اکنون 
ش��یوه نامه ابلاغی دولت به گونه ای تعریف شده که نیازمند 
امضاهای طلای��ی و تاییدهای متعدد اس��ت.کیوان جعفری 

طهرانی اظهار کرد: در بخش معدن و فولاد...

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: »اتاق گوهرسنگ ها« 
در بخش گم��رک فرودگاه ها برای تس��هیل در ورود مواد 
اولیه و صدور کالای س��اخته ش��ده ایجاد می شود.خداداد 
غریب پور در جلس��ه ویدئو کنفرانس گوهرس��نگ ها که با 
حضور نمایندگان ۱۳ سازمان، نهاد دولتی و تشکل بخش 
خصوص��ی از جمله گمرک، بانک مرک��زی، وزارت صنعت، 

4معدن و تجارت، سازمان امور مالیاتی... 2
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 تب تقاضای آلومینیوم
 بالا می رود

 حال ناخوش 
صنعت روی

لزوم عرضه تولیدات 
زنجیره فولاد در بورس

نرخ ف��روش آلومینیوم در ب��ورس فلزات لندن 
طی ماه های گذش��ته صعودی گزارش شده است. 
این روند رو به رش��د در ماه نوامبر شدت گرفته تا 
جایی ک��ه قیمت این فلز به ۲۰۰۰ دلار به ازای هر 
تن نیز نزدیک شده است. انتشار اخباری از سوی 

چند شرکت معتبر داروسازی...

اگرچ��ه ه��دف دول��ت از تدوین ش��یوه نامه 
ساماندهی زنجیره فولاد اصلاح ایرادات و حذف 
رانت بوده اما در این شیوه نامه، با قیمت گذاری 
دستوری، کارکرد بازار سرمایه را زیر سوال برده 
است.در ماه های گذش��ته نرخ فولاد انتقادات و 
حواشی زیادی را ایجاد کرد به طوری که صنایع 

مصرف کننده فولاد...

نبود زیرس��اخت ها و س��ختی تامی��ن مالی 
۲محدودیت مهم برای ورود بخش خصوصی به 
فعال س��ازی معادن است که با حمایت دولت از 
آن می توان در آینده نزدیک ش��اهد آزادسازی 
معادن حبس ش��ده و کاهش امضاهای طلایی 
باش��یم.احیای معادن غیرفعال نقش مهمی در 

ایجاد جهش تولید و درآمدزایی ریالی...

پیش شرط های آزادسازی 
معادن محبوس

 بی توجهی به ارزآوری 
نمک آبـی

 حسن حسینقلی
رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
صنایع و معادن سرب و روی
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ظرفیت تولی��د صنایع روی کش��ور به مراتب 
 بالات��ر از نی��از داخل��ی ب��ه ای��ن فلز ب��رآورد 

می شود.
 ب��ر همی��ن اس��اس نی��ز ص��ادرات بخ��ش 
به نظ��ر ض��روری  فل��ز  ای��ن  از   قابل توجه��ی 

 می رسد.
 با توجه به آنکه نرخ ارز در یک س��ال گذشته 
در مسیر صعودی قرار گرفته باید اذعان کرد که 
همین صادراتی بودن زمینه س��ودآوری صنعت 

روی را فراهم کرده است. 
تولی��د  و  روی  خ��اک  ف��رآوری  به ویژه ک��ه 
کنس��انتره این ماده معدنی ارزب��ری محدودی 
دارد. ب��ا این وجود، واحدهایی که ارزبری بالایی 
دارند در چنین موقعیتی و با نوسانات نرخ ارز با 
چالش های جدی در مسیر فعالیت خود روبه رو 

می شوند. 
البت��ه هزینه ه��ای تولی��د در ای��ن صنع��ت 
نی��ز ط��ی ماه ه��ای گذش��ته صع��ودی ب��وده 
اس��ت. ع��لاوه ب��ر ای��ن، ب��ا وج��ود ذخای��ر 
قابل توج��ه روی در کش��ور، می��زان خاک روی 
استخراج ش��ده کف��اف نیاز ظرفیت ایجادش��ده 
در ای��ن صنع��ت را نمی دهد؛ بنابراین بخش��ی 
 از نیاز کش��ور به روی از طری��ق واردات تامین 

می شود. 
ادامه در صفحه 2
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ادامه از صفحه اول
درنتیجه همین موضوع تاثیر بسزایی بر رشد قیمت 
تمام ش��ده تولیدات این واحدها دارد. البته بسیاری از 
فعالان صنع��ت روی در ازای واردات خاک، محصول 

نهایی را صادر می کنند. 
درنتیجه موقعیت کنونی به نفع آنها تمام می ش��ود 
یا به عبارتی فرصتی برای توس��عه صنعت روی کشور 

پدید آمده است. 
دولتم��ردان  س��وی  از  اش��تباه  سیاس��ت های 
مانع��ی در مس��یر فعالی��ت صنای��ع کش��ور ایج��اد 
چالش ه��ای  دیگ��ر  به عبارت��ی  ی��ا  می کن��د 
 اساس��ی در مس��یر توس��عه صنع��ت روی ق��رار 

می گیرد.
 ازجمل��ه مهم تری��ن ای��ن دس��ت سیاس��ت های 
بازدارنده می توان به اخذ عوارض غیرقانونی از س��وی 
تولیدکنندگان اش��اره ک��رد. به عنوان نمونه، س��ال 
گذشته مقرر شد از مهر ۹۸ تا پایان این سال، صادرات 
کنسانتره روی با اخذ عوارض اجرایی شود.  این دست 
مصوب��ات با قان��ون رفع موانع تولید مغای��رت دارد. با 
ای��ن وجود، این مصوبه همچنان با پایان یافتن س��ال 
۹۸ و ش��روع س��ال ۹۹ نیز ادامه یافت. موارد یادشده 
صادرات کش��ور را نش��انه می گیرد و در ادامه به تولید 
ضربه می زند. این گونه مقررات ضدتولید پایانی ندارد. 
به عنوان مثال، حقوق دولتی به جای هر ۳ سال یک بار، 
س��الانه افزایش می یابد. این موض��وع تاثیر منفی بر 
عملک��رد تولیدکنن��دگان می گ��ذارد و هزینه های 
تمام ش��ده تولی��د را افزایش می دهد. متاس��فانه این 
دس��ت مقررات ضدتولید در سایر حوزه ها نیز جریان 
دارد. ایجاد مانع در مس��یر واردات قطعات و تجهیزات 
مورد نی��از این صنایع از دیگر چالش هایی اس��ت که 
روند فعالیت این صنایع را با دشواری روبه رو می کند. 
در همین شرایط، دولت مانعی تازه در مسیر صادرات 
ایجاد کرده، مبنی بر اینکه تنها تولیدکنندگان اجازه 
ص��ادرات دارند. این اقدام در بلندمدت به ضرر چرخه 
تولی��د اس��ت. هم��ه تولیدکنن��دگان متخصص در 
ص��ادرات و بازاریابی بین المللی نیس��تند؛ درنتیجه 
اجرایی ش��دن این مصوبه در بلندمدت به ضرر تولید 
اس��ت. در ادامه چالش ه��ای ناش��ی از تحریم ها نیز 
رون��د فعالیت این صنای��ع را بیش از پیش متاثر کرده 
اس��ت. به عنوان مثال درحال حاضر ارتباطات بانکی و 
مبادلات تجاری ایران با سایر کشورها به شدت دشوار 
شده است و همین موضوع نیز تاثیر منفی بر عملکرد 

صنایع بر جای گذاشته است. 
در همی��ن ح��ال بای��د تاکید ک��رد با وج��ود تمام 
چالش های یاد ش��ده؛ فعالان صنایع روی کش��ور ارز 

حاصل از صادرات خود را بازگردانده اند.
 در چنی��ن ش��رایطی مبادله تج��اری و انتقال پول 
مس��تلزم صرف هزینه اس��ت. یا هزینه حمل ونقل به 
دلیل افزایش ریسک مبادلات تجاری با ایران افزایش 
یافت��ه اس��ت.  بنابراین از متولیان ام��ر انتظار می رود 
این مس��ائل را مورد توجه قرار دهن��د و برای رفع آن 

بکوشند.

تجلی فرهنگ سیرجان 
در »گل گهر ۲۰۳۰«

با توجه به حجم وس��یع س��رمایه گذاری و طرح های 
توس��عه ای، ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر توانسته 
اس��ت نق��ش بس��یار مهم��ی در اش��تغال زایی و ایجاد 
فرصت های ش��غلی متعدد در استان کرمان و شهرستان 
س��یرجان ایفا کند. به گزارش بیرونیت، سیاست گذاری 
کلان مدیران مجموعه در زمینه افزایش تولید، توس��عه، 
افزای��ش بهره وری و مهم تر از همه، به حداقل رس��اندن 
مش��کلات رفاهی و اجتماعی و اجرای کامل مسئولیت 
اجتماع��ی این ش��رکت در قبال مردم س��یرجان قابل 
تحس��ین است.مس��ئولیت اجتماع��ی، پ��ل ارتباطی 
دوطرفه ای میان جامعه و یک بنگاه اقتصادی اس��ت. در 
این زمینه، گل گهر س��رآمد ش��رکت های معدنی کشور 
محس��وب می شود؛ زیرا توجه به مسئولیت اجتماعی در 
گل گهر به یک فرهنگ س��ازمانی تبدیل شده است. این 
شرکت در زمینه بهبود زندگی مردم سیرجان، با اجرای 
پروژه های زیرس��اختی ای مانند انتقال آب خلیج فارس 
که عظیم ترین پروژه در تاریخ انقلاب اس��لامی محسوب 
می شود و ساخت بیمارستان فاطمه الزهرا )س( و ایجاد 
نیروگاه س��یکل ترکیبی یک هزار مگاواتی در سیرجان، 
توانسته اس��ت در زمینه رفاه شهروندان گام های بلندی 
بردارد. گل گهر با داشتن استراتژی و برنامه توسعه ای در 
10سال آینده، می تواند در بین بزرگ ترین شرکت های 
معدن��ی خاورمیانه و دنیا قرار بگیرد و برای رس��یدن به 
آن جایگاه، باید اکتش��اف، استخراج و تولید را در اولویت 

برنامه های خود قرار دهد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: »اتاق گوهرس��نگ ها« در 
بخش گم��رک فرودگاه ها برای تس��هیل در ورود مواد اولیه و 

صدور کالای ساخته شده ایجاد می شود.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، خ��داداد غریب پور در 
جلسه ویدئو کنفرانس گوهرس��نگ ها که با حضور نمایندگان 
1۳ س��ازمان، نهاد دولتی و تش��کل بخ��ش خصوصی از جمله 
گم��رک، بان��ک مرک��زی، وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، 
س��ازمان امور مالیاتی، س��ازمان برنامه و بودج��ه و همچنین 
رئی��س خان��ه معدن ایران و رئیس کمیس��یون ط��لا و جواهر 
ات��اق اصناف ای��ران، معاون طرح های توس��عه معدن و صنایع 
معدن��ی و مدیر زیرس��اخت ایمیدرو برگزار ش��د، تصریح کرد: 
این ام��ر نتیجه اتفاق نظ��ر نمایندگان نهادها و دس��تگاه های 
مختلف در صنعت گوهرس��نگ ها اس��ت و گام نخست تسهیل 
 ورود کالای خ��ام و اولی��ه و صدور محصول فرآوری ش��ده به

شمار می آید.
وی با بیان اینکه هدف نهایی تش��کیل ای��ن اتاق، کمک به 
توسعه و رش��د جایگاه گوهرس��نگ ها در اقتصاد کشور است، 
ادامه داد: پس از تشکیل این اتاق، با همکاری تمامی نهادهای 
بالادستی و همچنین تخصصی، گام به گام وارد اصلاح رویه ها و 
فرآیندهایی می شویم که به نوعی نیاز به شفاف سازی و تسهیل 

فرآیندها در جهت کمک به توسعه این صنعت دارند.

مع��اون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت تاکی��د کرد: گمرک 
بهترین نقش را در فرآیند اصلاح ساختار دارد.

ورود�گوهر�س�نگ�های�خ�ام،�همچون�واردات���
شمش�طلا�دیده�شود

غریب پور در بخش دیگری از س��خنانش با اش��اره به نظرات 
مطرح ش��ده از س��وی نهادهای تخصصی درباره شرایط ورود 
س��نگ های قیمتی و نیم��ه قیمتی گفت: پیش��نهادی که به 
رئیس جمه��وری ارائه می ش��ود که واردات این نوع س��نگ ها 
همچون شمش طلا در نظر گرفته شود به گونه ای که معاف از 

پرداخت مالیات بر ارزش افزوده باشد.
وی هدف از ارائه چنین پیش��نهادی را ایجاد مانعی در برابر 
ورود قاچاق و فراهم س��ازی ورود رسمی این سنگ ها دانست و 
اف��زود: چنانچه دریافت مالیات ب��ر ارزش افزوده بر روی کالای 
س��اخته شده اعمال ش��ود، شرایط مناس��بی برای توسعه این 

صنعت فراهم آورده ایم.
غریب پ��ور ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه مقام��ات ارش��د نظ��ام و 
رئیس جمهوری پیگیر توسعه و رونق این صنعت هستند، گفت: 
برشمردن ظرفیت های توسعه به ویژه در حوزه معدن و صنایع 
معدن��ی اهمیت بالای��ی پیدا کرده و اکنون گوهرس��نگ ها در 

آستانه ایجاد تحول و توسعه قرار گرفته است.
مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت به اثر توس��عه بخش 

معدن و صنایع معدنی اشاره کرد و افزود: این حوزه از سال های 
اخیر نه تنها درخواستی برای تامین ارز از سیستم نیما نداشته 

بلکه نقش پررنگی در تامین ارز سایر بخش ها داشته است.
زمی�ن�ب�ازی�گوهرس�نگ�ها�در�اختی�ار�بخ�ش���

خصوصی
وی گفت: زمین بازی برای توس��عه صنعت گوهرسنگ ها به 
طور کلی و تمام در اختیار بخش خصوصی اس��ت و نهاد دولت 

تنها به تسهیل شرایط کمک می کند.
در این نشس��ت نمایندگان گمرک، سازمان برنامه و بودجه، 
بانک مرک��زی، صنایع دس��تی وزارت میراث فرهنگی، س��تاد 
مبارزه ب��ا قاچاق کالا و ارز، اتاق بازرگان��ی ایران، خانه معدن، 
کمیس��یون ط��لا و جواه��ر اتاق اصن��اف و همچنی��ن معاون 
طرح های توس��عه مع��دن و صنایع معدنی و مدی��ر زیربناهای 
ایمیدرو به ارائه دیدگاه ها و نظرات خود در برطرف سازی موانع 
قانونی رشد گوهرس��نگ ها پرداختند. از جمله مباحث مطرح 
ش��ده ترسیم قوانین و شرایط به صورت بلند مدت، قرار گرفتن 
گوهرسنگ های وارداتی در ردیف گروه کالایی ۲ )به جای گروه 
۴( ب��ه عنوان کالای خام و به منظور بهره مندی از معافیت های 
مالیاتی، همکاری بین دستگاهی برای رفع چالش های موجود 
و کاه��ش زمان و فرآیند ورود س��نگ های خام قیمتی و نیمه 

قیمتی بود.

دبیر انجمن س��نگ آهن ایران معتقد است بهترین اتفاق 
در ش��رایط فعلی این بود که دولت به این نتیجه برسد که 
سیاست های تهدیدکننده و دستوری پاسخگوی نیاز بازار و 
محیط کسب و کار نیست؛ شیوه نامه ابلاغی دولت نیز برای 
تنظیم بازار فولاد که به تازگی منتش��ر شده نگرشی مدل 
حکمران��ی را با خود به همراه دارد و باید از آن اس��تقبال 

کرد.
س��عید عس��کرزاده در گفت وگو با ایراس��ین افزود: اگر 
فضای قیمت های دس��توری به سمت فضای رقابتی عرضه 
و تقاض��ا پی��ش برود و واحده��ا تلاش کنند ب��ا بهره وری 
بیش��تر به فعالیت خود ادامه دهند و در یک فضای رقابتی 
محص��ول با کیفیت و کمیت بالاتری تولید کنند تا در این 
فضا باق��ی بمانند، در نتیجه اگر در یک دوره ای مواد اولیه 
مورد نیازش��ان به اندازه کافی وجود نداش��ت، می توانند با 

یک تلوران��س در فضای جهانی نیز رقابت کنند. به عقیده 
وی، رویک��رد بس��یار مثبت و خوبی در کلیات ش��یوه نامه 
دیده می ش��ود، اما در خصوص جزئی��ات آن نکاتی وجود 

دارد که باید مورد بررسی قرار گیرد.
ب��ه گفته دبیر انجمن س��نگ آهن ایران، یک��ی از موارد 

مطرح ش��ده در شیوه نامه کش��ف نرخ در بورس و رقابتی 
شدن آن است. این موضوع می تواند بسیاری از مشکلات به 
وج��ود آمده در بحث قیمت گذاری را حل کند. زیرا اکنون 
تمام تولیدکنندگان و بنگاه های زنجیره فولاد به درست یا 
غلط به این موضوع فکر می کنند که در بحث قیمت گذاری 
به آنها اجحاف می ش��ود؛ در حالی که اگر ش��رایط شفاف 
ش��ده واز ابزارهای مناسب ش��فاف معاملاتی استفاده شود 
قطعا س��وءتفاهمات برطرف و مش��خص می ش��ود که چه 
قیمتی نرخ تعادل��ی و عادلانه بوده و مبنای معاملات یک 

فضای شفاف رقابتی خواهد بود.
وی افزود: همچنین باید توجه داش��ت که سیاست های 
مالیاتی کش��ور می تواند بر اساس یک فرمول توسط دولت 
و مجلس تصویب ش��ود اما به کل عرضه و تقاضا نمی تواند 

لطمه بزند.

عسکرزاده گفت: یکی از موارد مطرح شده در شیوه نامه، 
درخص��وص ع��دم تعیین تکلی��ف تولیدکنندگانی اس��ت 
ک��ه قابلیت عرض��ه محصولات ش��ان در ب��ورس را ندارند 
ک��ه آن هم ب��ا هماهنگی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
می ت��وان برای آن راه��کار پیدا کرد. همچنین گذاش��تن 
س��قف قیمت��ی باع��ث می ش��ود نرخ به س��قف بچس��بد 
 و در نتیج��ه نمی ت��وان خیل��ی از س��قف قیمت��ی فاصله 

گرفت.
دبی��ر انجمن س��نگ آهن ایران گف��ت: در واقع به نوعی 
تعیین نرخ انجام شده و بازار نیز سعی می کند که از سقف 
قیمت��ی فاصله نگی��رد. در نتیجه ترجیح بر این اس��ت که 
سقف قیمتی نداشته باشیم و در یک فضای رقابتی به نفع 
مصرف کننده محصولات ف��ولادی حتی تا ۵0درصد فوب 

فروخته شود.

وزیر صنعت، معدن و تج��ارت گفت: معادنی که 
در سطح کشور راکد و غیر فعال هستند، تا یک ماه 
دیگر فرصت دارند فعال ش��وند؛ در صورت غیرفعال 

بودن، مجوز شان باطل می شود.
به گزارش ش��اتا، علیرضا رزم حسینی اظهارکرد: 
یک��ی از تصمیمات خوب��ی که اتخاذ و ابلاغ ش��د، 
فرص��ت ۳ماهه برای معدنداران جهت فعال س��ازی 

معادن در اختیارشان بود.
وی اف��زود: تاکنون ۲ ماه از مهلت تعیین ش��ده، 
گذشته و همه افرادی که پروانه بهره برداری یا مجوز 
اکتش��اف گرفتند حداکثر تا یک م��اه دیگر مهلت 
دارن��د تا اقدام��ات اجرایی لازم جهت فعال س��ازی 

معادن در اختیار را عملیاتی کنند.
رزم حس��ینی تاکی��د کرد: طبق قان��ون مکلف به 
ابط��ال مجوز افرادی هس��تیم که پس از این مهلت 
س��ه ماهه، معادن تحت اختیارشان غیرفعال مانده 
باش��د؛ ضم��ن اینکه طب��ق مقررات موج��ود همه 
اس��تان ها مکلف به برگزاری مزای��ده معادن مزبور 
خواهن��د بود و به افراد دارای اهلیت واگذار خواهند 

شد.

»اتاق�گوهر�سنگ�ها«�در�گمرک�تشکیل�می�شود

دبیر�انجمن�سنگ�آهن�ایران:�

سیاست�های�دستوری�پاسخگوی�نیاز�بازار�نیست

فرصت�یک�ماهه�برای�
فعال�سازی�معادن�راکد

گروه معدن

نبود زیرس��اخت ها و س��ختی تامی��ن مالی 
۲محدودیت مهم برای ورود بخش خصوصی به 
فعال سازی معادن است که با حمایت دولت از 
آن می توان در آینده نزدیک ش��اهد آزادسازی 
معادن حبس ش��ده و کاهش امضاهای طلایی 

باشیم.
به گ��زارش بیرونیت، احیای معادن غیرفعال 
نقش مهمی در ایجاد جهش تولید و درآمدزایی 
ریالی و ارزی کشور خواهد داشت و با توجه به 
ای��ن بخش می ت��وان ه��دف جایگزینی درآمد 
معادن به جای درآمدهای نفتی را محقق کرد. 
درحال حاضر از 10 هزار و ۷00 معدن موجود 
در کش��ور، ۵ هزار و ۶۵0 مع��دن فعال و بقیه 

غیر فعال اند.
 به همین دلی��ل وزارت صنعت برای احیای 
هزار مع��دن غیرفعال در امس��ال برنامه ریزی 
ک��رده و قرار اس��ت اجرای برنامه فعال س��ازی 

معادن کوچک و متوسط تداوم داشته باشد.
 طبق آم��ار وزارت صنعت، س��ال گذش��ته 
1۴۶ مع��دن غیرفعال در کش��ور احیا ش��ده و 
امس��ال نیز قرار است هزار و ۳00 معدن دیگر 
فعال ش��ود. بر این اساس یکی از اولویت ها در 
بخش اس��تخراج و بهره برداری از معادن، فعال 
کردن معادن کوچک است که سال گذشته به 
تصویب رسید و در این زمینه در سال گذشته 
1۴۶ مع��دن از بیش از ۴ هزار معدن غیرفعال 

کشور احیا شد.
تفاهمنامه ه��ای  طب��ق  ح��ال،  عی��ن  در   
فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس که 
بهمن ماه ۹۶ به امضا رسید، مقرر شده بود، در 
یک دوره ۵ س��اله تعداد ۵00 معدن غیرفعال، 
فعال ش��وند تا باعث اشتغال ۲۵ هزار نفر شود 
ام��ا حالا با هدف گذاری وزارت صنعت این رقم 
بای��د افزایش یابد و تعداد بیش��تری از معادن 

غیرفعال کشور، احیا شوند.
 بر اساس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
از بی��ن معادن غیرفعال در همه گروه های مواد 
معدن��ی ۹ درصد مرب��وط به مع��ادن فلزی و 
۲1درص��د مربوط ب��ه معادن س��نگ تزیینی 
است، در عین حال ۵1 درصد به معادن مصالح 
س��اختمانی و 1۵ درص��د نیز به س��ایر معادن 

مانند نسوزها و... اختصاص دارد.
 ازس��وی دیگ��ر، طبق آم��ار وزارت صنعت، 
در س��ال گذش��ته ۲۵ درص��د از کل صادرات 
غیرنفتی کشور به حوزه معدن و صنایع معدنی 
اختص��اص داش��ته و طبق برنامه ری��زی انجام 
شده قرار اس��ت، امس��ال نیز ۲0 تا ۲۵درصد 

ب��ه ذخایر معدنی کش��ور، ۳0 درصد به میزان 
اس��تخراج و ۲۵ درص��د ب��ه تولی��دات صنایع 
معدنی اضافه شود که این موضوع نیز می تواند 
 نقش مهم��ی در رش��د ارزآوری بخش معدن 

داشته باشد. 
قطعا این رشد درآمدزایی علاوه بر تامین نیاز 
بخش معدن و صنای��ع معدنی به ارز، می تواند 
عاملی ب��رای تامین ارز مورد نی��از بخش های 
دیگر اقتصاد نیز داشته باشد چراکه هم اکنون 
بح��ث تامی��ن ارز م��ورد نیاز خودروس��ازان و 
قطعه س��ازان از مح��ل ارزآوری بخش معدن و 
به راهبری س��ازمان توسعه و نوسازی معادن و 

صنایع معدنی مطرح است.
 در همین زمینه، وزیر جدید صنعت، معدن 
و تج��ارت نیز به تازگ��ی از تفویض ۹0 درصد 
از اختیارات ش��ورای عالی معادن به اس��تان ها 
ظرف یک ماه آینده خبر داد و گفت: آزادسازی 
معادن حبس شده ظرف ۳ ماه آینده عملیاتی 
خواهد شد و در اختیار استان ها قرار می دهیم 
تا ظرفیت های جدید برای توس��عه و اش��تغال 

ایجاد شود.
 به گفته علیرضا رزم حس��ینی، با آزادسازی 
معادن حبس ش��ده علاوه بر ایجاد اش��تغال و 
ظرفی��ت جدید، مجوزفروش��ی ها تا حد زیادی 

کاهش خواهد یافت.
وزارت  صنای��ع  و  مع��ادن  ام��ور  مع��اون   
صنع��ت، معدن و تجارت با اش��اره به دس��تور 
رئیس جمهوری مبنی بر تعیین تکلیف معادن 

حبس ش��ده، تصریح ک��رد: مفهوم این امر این 
بود که وقت��ی معدنی وج��ود دارد که قابلیت 
اس��تخراج و نی��ز پروانه بهره ب��رداری دارد، اما 

تعطیل و راکد مانده به چرخه تولید بازگردد.
داریوش اس��ماعیلی افزود: ح��دود 11 هزار 
پروانه بهره برداری معدن صادر شده که حدود 

۴۵00 مورد آن غیرفعال است.
وی درب��اره دلایل تعطی��ل ماندن این تعداد 
مع��دن گفت: برخ��ی از این معادن با مس��ائل 
مرب��وط به مناب��ع طبیع��ی درگیرن��د و مثلا 
اس��تخراج بخش اولیه معدن به پایان رسیده و 
برای ادامه کار به اصطلاح به س��ینه کار جدید 
نیاز اس��ت که اخ��ذ مج��وز آن، تاییدیه منابع 

طبیعی را لازم دارد.
معاون امور مع��ادن و صنایع وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت افزود: برخی از معادن تعطیل 
نیز با مشکلات زیست محیطی مواجه شده اند، 
به این ش��کل که منطقه ای ک��ه معدن در آن 
قرار دارد، منطقه حفاظت ش��ده اعلام ش��ده و 
مع��دن برای ادامه فعالیت خود به مجوز جدید 

نیاز دارد.
داریوش اسماعیلی اضافه کرد: بخش دیگری 
از مع��ادن به صنایع ف��رآوری نی��از دارند، اما 
مع��دن توان ایجاد این بخ��ش را ندارد و رو به 

تعطیلی گذاشته است. 
وی افزود: برخ��ی از معادن نیز به این دلیل 
تعطیل شده که ماده معدنی آنها خریدار ندارد 

یا نرخ فعلی مقرون به صرفه نیست. 

معاون امور مع��ادن و صنایع وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت گفت: گاهی نیز دارنده پروانه 
بهره برداری توان مالی برای ادامه کار را ندارد.

صنع��ت،  وزارت  در  مس��وول  مق��ام  ای��ن 
و  ام��ور مع��ادن  تج��ارت مع��اون  و  مع��دن 
صنای��ع وزارت خاطرنش��ان کرد: ام��ا باتوجه 
وزی��ر  اهتم��ام  و  تاکی��د رئیس جمه��ور  ب��ه 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت تمام ای��ن معادن 
 ک��ه در اصطلاح حبس ش��ده اند تعیین تکلیف 

می شوند.
 اسماعیلی ضمن تاکید بر اینکه برای حذف 
امضاهای طلایی ضروری اس��ت که سیس��تم 
به طور کامل الکترونیکی و ش��فاف شود، گفت: 
اینک��ه تایید نهای��ی صادرات به ج��ای وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، بر عه��ده گمرک 
گذاش��ته شود، فقط انجام یک جابه جایی است 
و به معنی حذف امضاهای طلایی نخواهد بود. 
در چنی��ن س��اختاری در ص��ورت کاه��ش 
کیفیت س��نگ یا افزایش آن، به طور اتوماتیک 
تایی��د یا رد انجام می ش��ود و اش��خاص در آن 
دخیل نخواهند بود. ایران کش��وری اس��ت که 
از مناب��ع خدادادی غنی اس��ت. میزان ذخیره 
شناسایی شده معادن کشور حدود ۶0 میلیارد 
تن است که از این رقم، ۴0 میلیارد تن ذخیره 
قطعی و بقیه احتمالی اس��ت. این یعنی بالقوه 
ک��ردن این منابع و البته ف��رآوری کردن آن و 
پرهی��ز از خام فروش��ی می تواند به ش��دت در 
کسب درآمد و ایجاد اشتغال موثر باشد. بخش 

مع��دن و ظرفیت بالای کش��ور در زمینه مواد 
معدنی در س��ال های اخیر همواره مورد تاکید 
مس��ئولان کش��ور به عنوان جایگزینی قوی و 

مطمئن برای درآمدهای نفتی بوده است.
حرک��ت رو به رش��د ن��رخ م��واد معدنی به 
وی��ژه فل��زات در دنیا از یک س��و و تحریم های 
اعمال ش��ده بر خرید نفت ایران از سوی دیگر، 
اهمی��ت توجه به شناس��ایی و اس��تخراج مواد 
معدن��ی را دوچندان می کند ت��ا از این طریق 
جایگزینی قطعی برای درآمدهای نفتی کشور 

در اختیار داشته باشیم.
امس��ال نی��ز ۲0 ت��ا ۲۵ درص��د ب��ه ذخایر 
معدنی کش��ور، ۳0 درصد به میزان اس��تخراج 
و ۲۵ درصد به تولی��دات صنایع معدنی اضافه 
ش��ود ک��ه این موض��وع نی��ز می توان��د نقش 
 مهمی در رش��د ارزآوری بخش معدن داش��ته 

باشد.
 قطعا این رش��د درآمدزای��ی علاوه بر تامین 
نی��از بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی ب��ه ارز، 
می توان��د عامل��ی ب��رای تامین ارز م��ورد نیاز 
بخش ه��ای دیگ��ر اقتصاد نیز داش��ته باش��د 
چ��را که هم اکنون بحث تامی��ن ارز مورد نیاز 
خودروس��ازان و قطعه س��ازان از محل ارزآوری 
بخش معدن و به راهبری س��ازمان توس��عه و 

نوسازی معادن و صنایع معدنی مطرح است.
اص��ل ۴۵ قان��ون اساس��ی، مع��ادن را جزو 
ثروت های عمومی توصیف کرده و آنها را زمره 

مالکیت دولت دانسته است. 
با این حال، تفس��یر اصل ۴۴ قانون اساس��ی 
در س��ال ۸۴ و آغاز برنامه خصوصی س��ازی ها، 
مع��ادن را نیز بی تاثیر نگذاش��ته اس��ت. حالا 
انتق��ادات به کارنامه آش��فته خصوصی س��ازی 
مع��ادن اینقدر بالا گرفته ک��ه رئیس جمهوری 
ایران نیز از آن به حبس ش��دن معادن توسط 
عده ای خاص یاد کرده و خواس��تار آزاد سازی 
آنها شده است. آزاد سازی که منطق آن دوباره 
ذیل برنامه خصوصی س��ازی تعریف می ش��ود. 
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه ب��رای ورود بخش 
خصوص��ی و توس��عه س��رمایه گذاری در ای��ن 
 بخ��ش، دولت باید بتواند زیرس��اخت های لازم 
می ده��د  نش��ان  آماره��ا  کن��د.  فراه��م  را 
مع��دن   ۷00 و  10ه��زار  از  درحال حاض��ر 
موجود در کش��ور، ۵ه��زار و ۶۵0 معدن فعال 
و بقیه غیرفعال اند. در عین حال بیش��تر ذخایر 
معدنی در اطراف ش��هرهای کوچک و روستاها 
واقع ش��ده اند که هرچند فعال ش��دن آنها به 
توسعه اش��تغال در این مناطق کمک می کند 
 اما ب��رای فعال ش��دن آن بای��د امکانات لازم 

فراهم شود.
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 بی توجهی به ارزآوری 
نمک آبـی

منیرحضوری
خبرنگار

نم��ک هم برای خود دنیای��ی دارد و انواع س��یاه، زرد، صورتی، 
کریستال، تزئینی و صنعتی را در بر می گیرد. 

در واقع وجود مواد عالی و معدنی، رنگ نمک ها را متفاوت و آنها 
را خاص کرده  است. نمک آبی جزو خاص ترین نمک ها است که 
نه تنه��ا به دلیل رنگ غیرمعمول بلکه به دلیل خاصیت درمانی از 

نمک معمولی متفاوت است.
 این ن��وع نمک یکی از نایاب ترین انواع س��نگ نمک در جهان 

است و اغلب در امریکا و اروپا طرفداران زیادی دارد.
نم��ک آب��ی ه��ر ق��در در دنی��ا و در می��ان آش��پزهای بزرگ 
شناخته ش��ده است، در ایران غریب اس��ت و چندان مورد توجه 

قرار نگرفته است.
 به ب��اور کارشناس��ان باتوجه به س��رانه بالای مص��رف نمک در 
میان ایرانیان اس��تفاده از نمک طبیعی با مواد معدنی مناس��ب 
و عاری از مواد ش��یمیایی مضر یک ضرورت انکارناپذیر اس��ت.  

به این ترتیب اس��تفاده از نمک آبی ایرانی یا نمک های مشابه آن 
باید موردتوجه بیش��تری قرار گیرد. با اینکه مناطقی از کش��ور 
دارای نم��ک آبی اس��ت و به طور خاص در گرمس��ار و س��منان 
 استخراج می ش��ود، این نوع نمک چندان  که باید شناخته  شده 

نیست. 
البته برخی ادعا دارند ایران خاس��تگاه س��نگ نمک آبی است و 
توانس��ته نیاز برخی از کشورها را در این زمینه تامین کند، این 
درحالی است که این سنگ نه تنها در کشور شناخته شده نیست، 
بلک��ه در خارج از کش��ور نیز ب��ا برند ایرانی توزیع نمی ش��ود و 
همچون زعفران ایرانی با بسته بندی خارجی به فروش می رسد. 
هرچند نمک آبی به همراه نمک معمولی به صورت قانونی صادر 
 می ش��ود اما با برند ترک و لهس��تانی وارد بازار کشورهای دیگر 

می شود.
 روزنام��ه »روزگار معدن« برای بررس��ی ای��ن موضوع و جایگاه 
نمک آبی، اینکه آیا ایران خاس��تگاه این نوع نمک است و اینکه 
چرا تاکنون این ماده مهم و ارزش��مند معدنی شناخته نشده، با 

کارشناسان گفت وگو کرده است.

قاعده فعال شدن معادن کاملا 
مشخص است

درحال��ی وزیر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در جمع 
خبرن��گاران خبر از تعیی��ن ضرب العجل ب��رای معادن 
غیرفعال داد که برخی از کارشناسان معتقدند برای فعال 
شدن این معادن نیاز به دستورالعمل نیست بلکه قاعده و 
شرایط فعالیت مجدد آنها کاملا مشخص و مشهود است.

کامران وکیل در گفت وگو با ایراسین با اشاره به تعیین 
ضرب العجل برای معادن غیرفعال گفت: بخش عمده ای 
از مع��ادن غیرفعال ایران مربوط ب��ه معادن کوچک و در 
اختیار بخش خصوصی اس��ت که به دلیل شرایط موجود 
از ادامه کار باز مانده اند.وکیل در ادامه افزود: چندی پیش 
هم نهضتی در این زمینه مطرح ش��د که براساس آن قرار 
بود تعدادی از معادن فعال و نیمه فعال کش��ور دوباره به 
چرخه تولید بازگردند که فعالیت هایی هم انجام ش��د اما 
بازهم ش��رایط اقتصادی به گونه ای ب��ود که چرخ برخی 
معادن بخش خصوصی از حرکت ایستاد و به شمار معادن 
تعطیل ش��ده افزوده شد.این کارش��ناس معدن معتقد 
اس��ت اصلی ترین مش��کل در بخش معدن نبود قوانین 
منس��جم و البته متناس��ب با نوع فعالیت در این بخش از 
اقتصاد است، درحالی که همه مسئولان در جلسات اعلام 
می کنند معدن اشتغالزا است و باید از آنها حمایت شود. به 
گفته وکیل حمایت از معادن برای رونق فعالیت های آنها 
فقط ارائه وام کافی نیست چون سرمایه گذاری در معادن 
فرآیند ای طولانی و البته پرریسک و نیازمند فضای کسب 
و کار سالم و قابل پیش بینی است نه اینکه سرمایه گذاری 
بعد از کلی مش��کلات درس��ت زمانی که به تولید نزدیک 
ش��ده و برای فروش محصولات خود برنامه ریزی می کند 
یکباره دس��تورالعملی از راه می رسد که تمام محاسبات 
را با مش��کل روبه رو می کند. دبیر اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادر کنن��دگان محصولات معدنی ایران به خبرنگار ما 
گفت: نبود سیاس��ت و رویک��رد واحد در این بخش باعث 
ش��ده تا نه تنها س��رمایه گذاری کاهش یافته باشد بلکه 
س��رمایه گذاران قبلی به خصوص بخش خصوصی نیز از 
تولی��د باز مانده باش��د.  وی درادامه افزود: به عنوان مثال 
مجوز فعالیت یک معدن سنگ آهن کم عیار صادر شده و 
سرمایه گذار مشغول فعالیت است که یکباره دستورالعمل 
صادرات سنگ آهن صادر می شود، درحالی که این دستور 
العمل باید در بخش س��نگ آهن پرعیار اعمال می ش��د و 
مس��ئولان می گویند به دلیل جلوگیری از تخلف این نوع 
س��نگ کم عیار هم مشمول قاعده شده است. خوب حالا 
شما خودتان بگویید در چنین شرایطی می توانیم منتظر 
بازگشت معادن به تولید باشیم؟ وکیل با اشاره به اهمیت 
سرمایه گذاری در بخش معدن اظهار کرد: همه می دانیم 
سرمایه گذاری در بخش معادن با رویکرد اصولی و تکمیل 
زنجیره تولید در کشور می تواند دستاورد اقتصادی قابل 
توجهی برای کش��ورمان باش��د، اما امروز ب��ه دلیل نبود 
توازن و البته قواعد دس��ت و پاگی��ر این بخش آنطور که 
شایسته است فعالیت نمی کند و تنها معادن دولتی آنهم 
با بهره وری پایین مش��غول به کار هس��تند.دبیر اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادر کنندگان محصولات معدنی ایران 
تاکید کرد: مسئولان و سیاست گذاران بخش معدن برای 
اینکه شاهد رونق فعالیت معادن و افزایش سرمایه گذاری 
در این زمینه باش��ند بهتر اس��ت از نظرات کارشناسی و 
تجارب کش��ورهای موف��ق در اقتصاد معدنی اس��تفاده 
کنن��د؛ نه اینکه با دس��تورالعمل و ضرب العجل بخواهند 
در افکار عمومی جریان س��ازی کنند.ب��ه گفته وکیل بد 
نیست مس��ئولان به این موارد درباره رونق معادن خوب 
توجه داش��ته باش��ند تا دریابند مش��کل غیرفعال شدن 
این مع��ادن چیس��ت؟ افزایش سرس��ام آور هزینه های 
حمل ونقل، قوانین مربوط به واردات ماشین آلات معدنی، 
دس��تورالعمل های خلق الساعه، قوانین دست و پاگیر در 
محیط زیس��ت، عدم توسعه متوازن زنجیره تولید از ابتدا 
تا انتهای محصول نهایی، نوسان های نرخ ارز و نبود ثبات 
در قیم��ت، بی توجهی به نظرات کارشناس��ی.این مقام 
صنفی معتقد است بجای اینکه برای معادن ضرب العجل 
تعیین ش��ود بد نیست به دنبال پاسخ به این سئوال رفت 
تا اینکه خود به خود با یافتن پاسخ آنها شاهد فعال شدن 
مجدد مع��ادن و افزای��ش س��رمایه گذاری های معدنی 
باشیم، چون اقتصاد اصولا با دستورالعمل یا ضرب العجل 
رونق نخواهد گرفت. کامران وکیل همچنین با اش��اره به 
مجوزهای کاغذی صادر شده برای معادن گفت: حتی اگر 
فرض کنیم وزیر محترم ب��رای جلوگیری از حضور افراد 
غیرمتخصص در بخش معدن این دستورالعمل را تعیین 
کرده ان��د بازهم باید به عملکرد ضعیف خود مس��ئولان و 
ضعف قانون توجه کنیم که باعث ش��ده پهنه های بسیار 
زی��ادی در اختیار افرادی غیرمتخصص ق��رار گیرد و به 
قول معروف ظرفیت های معدنی حبس ش��ده باشند. به 
گفته وکیل واقعیت امر اینجاست که باید یک استراتژی 
دقی��ق و قابل قبول علمی و کارآمد در این زمینه تدوین و 
براساس آن سیاست گذاری شود چون عملکرد جزیره ای 
و تصمیم گیری های مقطعی بلای جان معادن می ش��ود 
و رفت��ه رفته بخش خصوصی را از حض��ور در این بخش 
دلس��رد می کند که مش��کل آفرین است چون معادن در 

راس زنجیره تولید بسیاری از صنایع قرار دارند 

خبر

اهمیت حفاظت از میراث زمین شناختی ایران

سخن پایانی...نمکی که خاصیت درمانی دارد

کامبیز مه��دی زاده، مدی��ر طرح توس��عه نوآوری ها و 
فناوری های حوزه زمین شناس��ی، معدن و صنایع معدنی 
در معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری با اشاره به 
اینکه نمک آبی نوعی نمک خوراکی است که از کوه های 
سمنان و گرمسار اس��تخراج می شود به »روزگار معدن« 
گف��ت: ترکیب��ات این نوع نمک ش��امل آهن، س��ولفید، 
پتاسیم و کلسیم اس��ت و خواص درمانی و دارویی دارد. 
او تصریح ک��رد: در دنیا بحث های مختلفی در زمینه این 
ن��وع نمک وج��ود دارد و این ماده معدن��ی به عنوان یک 
کالای لوکس ش��ناخته می شود. به  این  ترتیب بسیاری از 
معدنداران نمک س��عی می کنن��د این نوع نمک را نیز در 

کلکسیون خود نگهداری کنند.
مشاور عالی معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری در 
ادامه با تاکید بر اینکه باید به میراث زمین شناختی ایران 
توجه کرد، خاطرنشان کرد: از جمله میراث زمین شناختی 
کش��ور گنبدهای نمکی و نمک آبی هستند که کمتر به 

آنها توجه شده است. 
در این زمینه باید به این س��والات پاسخ داد که چقدر 
تلاش ش��ده جاذبه های زمین شناختی و ژئوتوریسم ایران 
را ب��ه دنیا معرفی کنیم.  ج��ز موضوع نمک موارد دیگری 
هم هستند که کمتر به آن توجه شده است؛ به طور مثال 
منطقه ای در کش��ور وجود دارد ک��ه در آن کویر به دریا 

وصل می شود اما چقدر توانسته ایم آن را به دنیا 
معرفی کنیم؟!

همه  چیز را دولتی نکنیم �
مهدی زاده در پاس��خ به این س��وال که برای 
معرف��ی این مزیت های زمین ش��ناختی تاکنون 
چه اقدامات��ی صورت گرفته، گف��ت: همه  چیز 
را نبای��د از دولت انتظار داش��ت. در معرفی این 

مزیت ه��ای جغرافیایی و منطقه ای تنها دولت مس��ئول 
نیس��ت؛ به عبارتی همه چی��ز را دولتی نکنیم. دولت تنها 

بخشی از این ماجرا است. 
در واق��ع باید گف��ت تمامی بخش ها، ش��امل دولتی و 
خصوصی ک��م کاری کرده اند؛ به طور مثال س��ازمان های 
مردم نهاد زی��ادی وجود دارند که در زمینه گردش��گری 
فعالی��ت می کنند اما اقدام چندان��ی برای معرفی ایران و 
مزیت های زمین شناختی آن به دنیا انجام نداده اند. چقدر 
مس��تند علمی درباره توانمندی های کش��ور ساخته  شده 

است. 
آیا توانس��ته ایم طی ۴۰ سال اخیر جاذبه ژئوتوریسم و 
زمین ش��ناختی ایران را به دنیا نشان دهیم؟! باید بیشتر 
در زیرس��اخت های گردش��گری و ژئوتوریسم کشور کار 
ش��ود تا بتوان زیبایی های ایران را به تصویر کش��ید و به 

رونق اقتصادی کشور کمک کرد.

فن��اوری  و  علم��ی  مع��اون  عال��ی  مش��اور 
رئیس جمهوری در پاسخ به این نکته که فعالان 
محیط زیست و مستندس��از گاهی با موانعی در 
کشور روبه رو شده اند که از ادامه کار بازمانده اند، 
گفت: کاری برجسته می شود که با سختی انجام 
ش��ود. به  هر حال هر کاری دشواری های خاص 

خود را دارد که باید با آن روبه رو شد.
علمی نگاه کنیم �

او ب��ا اش��اره به اینک��ه بای��د از مباحث سیاس��ی دور 
ش��ویم، ادامه داد: از نظر علمی باید پرس��ید که سازمان 
زمین شناس��ی و وزارت صنعت، معدن و تجارت چقدر در 

این حوزه فعالیت کرده اند؟! 
س��ازمان های محیط زیس��ت و زمین شناسی چقدر در 
معرفی پدیده های ژئوتوریس��می، میراث زمین شناختی، 
تن��وع گونه های گیاه��ی و حیوانی و موض��وع نمک آبی 
ت��لاش کرده اند. میراث زمین ش��ناختی ما بهت��ر از اینها 

می تواند به دنیا معرفی شود.
مه��دی زاده با اش��اره ب��ه ط��رح توس��عه نوآوری ها و 
فناوری های حوزه زمین شناس��ی، معدن و صنایع معدنی 
در معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری گفت: محور 
طرح ما در معاونت علمی توس��عه معدن و صنایع معدنی 
تمرک��ز بر علم و فناوری، ن��گاه روبه جلو و تاکید بر پایان 

اقتصاد نفتی اس��ت. چندین سال اس��ت که رهبر معظم 
انقلاب تاکید دارند کمتر به نفت توجه ش��ود و وابستگی 
بودجه به این ماده معدنی را کاهش دهیم و در ش��رایط 
حاضر نیز باتوجه به کاهش نرخ نفت چاره ای نداش��ته و 

باید از اقتصاد نفتی فاصله بگیریم.
ضعف بازاریابی و برندسازی �

مش��اور عالی معاون علمی و فن��اوری رئیس جمهوری 
با اش��اره به اینک��ه نمک آبی از جمله محصولاتی اس��ت 
که می توان در آن زمینه دس��ت به صادرات و برندسازی 
زد، تصریح کرد: متاسفانه نه تنها در بحث برندینگ نمک 
آبی کاری انجام  نش��ده بلک��ه کالاهای دیگر را نیز از بین 

برده ایم. 
ب��ه این ترتی��ب نتوانس��ته ایم از ظرفیت ه��ای داخلی 
صیانت کرده و موضوع را دس��تخوش بازی های سیاس��ی 
قرار داده ایم. مهدی زاده با تاکید بر اینکه علم را سیاس��ی 
نکنیم، گفت: باید از کس��انی ک��ه قابلیت و دانش خوبی 

دارند، حمایت کرد. 
از آنجا که علم اصلاح طلب و اصولگرا نمی شناسد، باید 
شرایط را طوری فراهم کرد تا کسانی که فکری نو دارند، 
بتوانند کاری برای کش��ور انجام دهند. او در پایان گفت: 
نخستین قدم برای توس��عه کشور شناسایی ظرفیت ها و 

معرفی آن به دیگران است.

س��ید س��هراب حس��ینی، نای��ب  رئیس 
کمیس��یون صنعت و معدن انجمن جوانان 
کارآفری��ن اتاق بازرگانی تهران با اش��اره به 
اهمیت نمک آبی به »روزگار معدن« گفت: 
ای��ن نمک خاصی��ت درمان��ی دارد و از آن 
برای کنترل چربی پوس��ت، درم��ان آکنه، 
لایه برداری، پاکس��ازی منافذ پوس��ت، دفع 

س��موم بدن، افزایش گردش خون، پاکس��ازی بدن، 
تسکین ورم پا و... استفاده می شود. 

مص��رف  تاریخچ��ه  ب��ه  اش��اره  ب��ا  حس��ینی 
از حم��ام  اس��تفاده  درم��ان گف��ت:  ب��رای  نم��ک 
یون��ان  همچ��ون  که��ن  تمدن ه��ای  ب��ه   نم��ک 

برمی گردد.
 از یک قرن پیش بر خواص درمانی نمک و کارآیی 
آن در از بین بردن خس��تگی و اس��ترس تاکید شده 
و ای��ن موضوع در آس��یا و ایران ه��م موردتوجه قرار 
گرفته اس��ت. در واقع نمک از دیرباز در کش��ورهای 
آس��یایی موردتوجه بوده و فع��الان اقتصادی در این 
حوزه به عنوان پیش��تازان این صنعت مشغول فعالیت 

بوده اند.
ایران خاستگاه نمک آبی نیست �

حس��ینی که خود نیز تولیدکننده نمک کریس��تال 
در کش��ور است، در پاس��خ به این س��وال که برخی 
ادعا دارند خاس��تگاه نمک آبی در ایران است؛ آیا این 

مس��ئله درست اس��ت، گفت: برخلاف گفته 
ع��ده ای که ادع��ا می کنند ایران خاس��تگاه 
نمک آبی اس��ت، باید گفت این نمک بیشتر 
در کوه ه��ای هیمالیا قابل مش��اهده اس��ت؛ 
هرچن��د در مناطق مختلف کش��ور از جمله 
گرمسار، س��راب، جهرم و سمنان هم دیده 

 شده است.
نمکی که گران است �

او با اش��اره به کمبود نمک آبی در کش��ور گفت: از 
آنجایی  که این نمک کمتر در کش��ور یافت می ش��ود، 
نرخ بیش��تری هم نس��بت به نمک معمول��ی دارد. به 
ای��ن صورت که هر ت��ن نمک آبی با ن��رخ ۳ میلیون 
تومان فروخته می ش��ود، در حالی  ک��ه قیمت هر تن 
نمک معمولی ۱۷۰ هزار تومان اس��ت.  از سوی دیگر 
اس��تخراج و جداس��ازی این نوع نمک ها بسیار دشوار 
اس��ت که این موض��وع باعث ش��ده در اولویت تولید 
بس��یاری از معدنکاران نباش��د و همچنان نرخ بالایی 

داشته باشد.
سازمان غذا و دارو مجوز نداده است �

نای��ب  رئیس کمیس��یون صنعت و مع��دن انجمن 
جوان��ان کارآفری��ن اتاق بازرگانی تهران در پاس��خ به 
این س��وال که چرا نمک آبی در ایران شناخته ش��ده 
نیس��ت و مردم از آن آگاهی چندان��ی ندارند، تصریح 
کرد: به دلیل وج��ود ناخالصی هایی در نمک آبی هنوز 

سازمان غذا و دارو برای آن مجوز مصرف صادر نکرده، 
ای��ن در حالی اس��ت که این نمک در دیگر کش��ورها 
دارای مجوز مصرف است و به مقدار زیاد خریدوفروش 
می ش��ود.  حسینی در پاسخ به این سوال که برخی بر 
طعم متفاوت این نمک تاکید دارند، گفت: طعم نمک 
آب��ی با نمکی که اغلب مورداس��تفاده ق��رار می گیرد، 
چندان تفاوت��ی ندارد. به  این  ترتی��ب برخلاف اینکه 
ع��ده ای مط��رح می کنند نمک آبی طع��م متفاوتی با 
نمک معمولی دارد و شوری چندانی ندارد، باید گفت 
ای��ن موضوع صح��ت ندارد. طعم نم��ک آبی همچون 
نمک معمولی اس��ت که مورداستفاده اغلب مردم قرار 

می گیرد.
تعامل ضعیف معدنکاران و تولیدکنندگان �

ای��ن فعال معدنی در پاس��خ به این س��وال که چرا 
در بازارس��ازی ای��ن محصول ضعیف عم��ل کرده ایم، 
گفت: مواد معدنی و خوراکی بسیاری در کشور وجود 
دارد که نیازمند برندس��ازی اس��ت و نمک آبی هم از 
این حوزه مس��تثنا نیس��ت.  نمک در کشور ما بیشتر 
به عنوان یک ماده خوراکی مورداستفاده قرار می گیرد 
و صنعت غذای��ی و دارویی روی این ماده فعالیت های 
بس��یاری انجام داده اس��ت. مس��ئله مهم اینکه شاید 
تعام��ل ضعی��ف می��ان معدن��کاران و تولیدکنندگان 
مواد معدنی باعث ش��ده از برندسازی نمک کریستال، 

صورتی و آبی غافل شویم.

نم��ک آب��ی به عنوان یک��ی از نمک ه��ای معروف ب��رای مصرف 
خوراکی و دارویی در س��طح دنیا ش��ناخته  شده اس��ت. ایران نیز 
از جمله کش��ورهایی اس��ت که هرچند کم اما این منبع معدنی را 
در اختیار دارد. اینکه گفته می ش��ود نمک آبی مختص ایران است 
و به عبارتی ایران به عنوان خاس��تگاه نمک آبی ش��ناخته می شود، 
تصوری اشتباه است؛ چراکه کشورهای دیگر هم از دیرباز منبع این 
نوع نمک را در اختیار داش��تند. به گفته کارشناس��ان به دلیل اینکه 
نمک آبی در کش��ور کمیاب است و هزینه اس��تخراج بالایی دارد، 
معدنکاران کمتر به سراغ آن می روند؛ از همین رو نرخ بالایی دارد.  
همچنین به دلیل اینکه س��ازمان غذا و دارو مه��ر تایید به مصرف 
این ماده معدنی نزده و از طرف س��ازمان های دیگر همچون وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و زمین شناس��ی هم کمتر موردتوجه قرار 
گرفته، چندان که باید در کش��ور شناخته شده نیست و نتوانسته ایم 
برای آن برندی مناسب تهیه کنیم. تعامل ضعیف میان معدنکاران 
و تولیدکنن��دگان م��واد معدنی نیز ازجمله دلای��ل دیگری بود که 
کارشناسان به عنوان موانع برندینگ این ماده معدنی مطرح کردند.

در پایان باید گفت کارشناسان باور دارند برای اینکه چنین مواد 
معدنی رش��د کنند و در سطح دنیا نیز شناخته شوند نباید از نقش 
بخش خصوصی، فعالان محیط زیست و سازمان های مردم نهاد برای 
توس��عه ژئوتوریس��م و معرفی مواد معدنی کشور به دنیا غافل شد.  
آنه��ا باور دارند باید با موضوع مع��دن و به طور خاص نمک آبی به 
ش��کل علمی برخورد و از هر کس��ی که ایده جدیدی برای توسعه 

این بخش دارد، حمایت کرد.
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یک کارشناس حوزه صنایع فولادی و عضو اتاق بازرگانی 
ایران با اش��اره به تعیین قیمت های دس��توری در صنعت 
فولاد گفت: باید تصمیم گیری برای اقدامات دس��توری یا 
کنترلی و برنامه ریزی شده یا آزادسازی قیمت ها بر مبنای 

نفع کل زنجیره باشد.
 امیر حس��ین کاوه در گفت وگ��و ب��ا ایراس��ین گفت: در 
ش��رایطی که نگران��ی از بابت افزایش ن��رخ در حلقه ای از 

زنجیره وجود دارد باید یک نسخه برای کل زنجیره نوشته 
ش��ود تا تقویت یک بخش موج��ب تضعیف دیگر بخش ها 
نش��ود، بنابراین اگر بناس��ت دس��توری و کنترلی در این 
زنجیره ایجاد شود باید برای کل زنجیره باشد و اگر بناست 
مداخله ای نباش��د پس به جاست کل زنجیره مشمول بازار 

آزاد باشد.
 این کارش��ناس خبره در صنایع ف��ولاد گفت: همانطور 

که قبلا اش��اره ش��د اگر بناست قیمت ها دس��توری باشد 
سیاس��ت گذاران کل زنجی��ره را کنترل کنن��د و اگر قرار 
اس��ت س��ودی ایجاد ش��ود منتف��ع اصل��ی مصرف کننده 
 نهای��ی باش��د ت��ا ای��ن س��ود ب��ه م��ردم کش��ور منتقل 

شود. 
وی تاکی��د کرد: درحالی که هر تصمیم برای تنظیم بازار 
یک بخش خاص را منتفع می کند راه درستی نیست که با 

هر جهش دلار همه به دنبال س��هم طلبی باشند تا از این 
جهش استفاده کنند. کاوه درباره مدیریت شرایط نیز اظهار 
کرد: پیش��نهاد این است که باید س��ود متعادل شود و در 
نهایت این سود به سمت مصرف کننده نهایی و آحاد مردم 
هدایت شود باید هدف گذاری ها را تغییر دهیم و با این نگاه 
 که مصرف کننده نهایی منتفع ش��ود تصمیم های مرتبط را 

اتخاذ کنیم.

تحلیلگر ارشد بین الملل مواد معدنی و فولاد گفت: همواره 
شیوه نامه برای کنترل و نظارت بر بازار باید به طریقی تدوین 
و تعریف ش��ود که خودبه خود اجرا شود و فقط یک مجموعه 
ی��ا س��ازمان نظارتی بر آن نظارت داش��ته باش��د، اما اکنون 
ش��یوه نامه ابلاغی دولت به گونه ای تعریف ش��ده که نیازمند 

امضاهای طلایی و تاییدهای متعدد است.
به گزارش ایراسین، کیوان جعفری طهرانی اظهار کرد: در 
بخش معدن و فولاد هدف این است که روال به گونه ای باشد 
که نیازمن��د تایید و امضاهای طلایی نباش��یم؛ زیرا اگر قرار 
اس��ت سیستم به جای اینکه وابسته به ذات باشد، وابسته به 
فرد ش��ود، همه چیز مختل خواهد شد؛ از سوی دیگر کنترل 
یک بخش از زنجیره وابسته به فرد خواهد شد و درنهایت به 

تجربه ای ناموفق تبدیل می شود.
وی افزود: به نظر می رسد دولت باید در تصمیم گیری های 
ب��زرگ از انجمن ه��ای مربوطه و کارشناس��ان در این زمینه 
نظرخواهی کند؛ درواقع هدف از تش��کیل انجمن ها این است 
که به دولت نظر کارشناس��ی ارائه دهند؛ اما اگر قرار باش��د 
دولت ب��ه صورت یکطرف��ه تصمیم گیری کن��د جایگاه اتاق 

بازرگانی ایران و تشکل ها زیر سوال خواهد رفت.
جعف��ری طهرانی اظهار ک��رد: اینکه فولادس��ازان مجبور 
کنند ش��مش فولاد را ب��ه نرخ ۸۰ درصد ن��رخ صادراتی در 

اختیار نوردکارها قرار دهند تا تولید محصولات نوردی ارزان 
تر ش��ده و صادرات آن توس��عه یابد، راه حل عملی نیس��ت؛ 
زی��را ممکن اس��ت که نرخ محص��ولات نوردی ف��وب بنادر 
ایران و س��ی اف آر بنادر مقصد ارزان تر ش��ود اما بس��یاری از 
کش��ورها از جمله همس��ایگانی چون ع��راق درحال حاضر و 
افغانس��تان بزودی مش��غول مطالعه جهت وضع این عوارض 
می ش��وند و از هم��ه مهم ت��ر برخ��ی از کش��ورهای جنوب 
ش��رق آس��یا که بازار هدف عمده محص��ولات فولادی ایران 
 هس��تند ب��رای واردات محص��ولات نهای��ی ع��وارض ۲۰ تا

 ۳۰ درصدی بسته اند.
وی گف��ت: پس بدی��ن ترتیب دولت فولادس��ازان را ملزم 
می کند یارانه را خودشان پرداخت کنند تا محصولات نهایی 

با ارزش افزوده و با نرخ پایین تر تولید شود، اما در کشورهای 
هدف ای��ن محص��ولات بعض��ا تحت تاثیر ع��وارض وارداتی 
جه��ت ایجاد تعادل بین نرخ وارداتی ب��ا محصولات تولیدی 
خود آن کش��ورها قرار می گیرند. فراموش نکنیم بس��یاری از 
کش��ورهای واردکننده شمش فولاد یا اس��لب ظرفیت مازاد 
ن��وردکاری دارند؛ بنابراین اج��ازه نخواهند داد که به راحتی 
 و ب��دون تعرفه واردات��ی این محصولات وارد کشورهایش��ان 

شود.
این تحلیلگر ارش��د بین الملل م��واد معدنی و فولاد گفت: 
در ماده ۲ ش��یوه نامه ابلاغی دولت قیمت گذاری دس��توری 
بر اساس CIS گذاشته ش��ده است. اکنون مسئله اینجاست 
ایران با کشورهای آس��یای  میانه تجارت فولاد آنچنانی ندارد 
و تنها یک شرکت است که محصولات پایین دستی را به این 
منطقه ص��ادر می کند. در واقع عمده صادرات فولاد ایران به 
کش��ورهای »آ س آن« و جنوب ش��رق آسیاست و قیمت های 
این مناطق نیز دقیق تر و واقعی تر اس��ت. بنابراین در انتخاب 

نرخ مرجع باید دقت بیشتری شود.
وی افزود: از س��ویی دیگر می بینیم سنگ آهنی ها معتقدند 
اگ��ر ن��رخ پای��ه ۸۰ درصدی فوب بن��ادر ایران اعلام ش��ده 
اعمال نش��ود، ایران مجبور اس��ت در آینده سنگ  آهن را به 
ن��رخ ۱۰۰درصد نرخ CFR وارد کند. البته مش��کل کمبود 

س��نگ آهن در ایران وجود دارد و ممکن است تا یکی ۲سال 
آینده سنگ آهن وارد کنیم.

جعف��ری طهرانی ادامه داد: از طرفی می توان گفت ش��اید 
این ش��یوه نامه باعث شود س��رمایه معدنی ها بعد از افزایش 
به بخش اکتشاف و اس��تخراج بیاید اما مشکل اینجاست که 

سرمایه ها در ایران به درستی هدایت نمی شوند.
این تحلیلگر ارش��د بین الملل م��واد معدنی و فولاد گفت: 
در واقع هدف این ش��یوه  نامه ش��اید حمایت از سنگ  آهن و 
کنسانتره سازان باشد که س��رمایه بالایی که بر اساس فروش 
محصولات ش��ان به  دست می آورند در بخش اکتشاف و تولید 
سنگ آهن سرمایه گذاری کنند؛ اما آنها ممکن است به سمت 
تولی��د محصولات پایین دس��تی بروند و تمایل��ی برای ادامه 

اکتشافات نداشته باشند.
وی افزود: به نظر می رس��د این ش��یوه نامه باعث تش��دید 
اختلاف بیش��تر بین معدنی ها، فولادی ها و نوردکاران خواهد 
شد و بجای اینکه فاصله این ۳ صنف کاری کم شود، مثلثی 
ایجاد می ش��ود که در هر راس آن سنگ آهنی ها، فولادی ها و 
نوردکاران قرار دارند و روز به روز اضلاع این مثلث از هم دورتر 
می ش��وند. پس بهتر اس��ت که از ایجاد یک مثلث متس��اوی 
الاض��لاع ی��ا از همه بدتر یک مثلث متس��اوی الس��اقین در 

زنجیره چرخه فولاد پرهیز شود.

تعیین نرخ نقطه ای در زنجیره فولاد هیچ دستاوردی ندارد

از ایجاد مثلث در زنجیره چرخه فولاد پرهیز کنیم
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عضو انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد با بیان 
اینکه ش��یوه نامه جدید ف��ولاد رانت ۱۰۰ هزار 
میلی��ارد تومان��ی ایجاد می کند، گف��ت: با این 
ش��یوه نامه می خواهند ران��ت را به کل زنجیره 
فولاد تعمیم بدهند. س��ید رضا شهرستانی در 
گفت وگو با مهر درباره ش��یوه نامه س��اماندهی 
عرض��ه و تقاض��ای زنجیره فولاد ک��ه اخیرا از 
س��وی رئیس دفتر رئیس جمهوری جهت اجرا 
به وزارت صنعت ابلاغ ش��ده است، اظهارکرد: 
هرجا ک��ه دولت برای س��اماندهی ی��ک بازار 
دخالت کرده، باعث ایجاد رانت ش��ده اس��ت. 
اقتصاد سالم، اقتصادی است که عرضه و تقاضا 
مبنا باش��د و هی��چ دخالت��ی در قیمت گذاری 

وجود نداشته باشد.
 عضو هی��أت مدیره انجم��ن تولیدکنندگان 
فولاد افزود: متأس��فانه ش��یوه نامه جدید فولاد 
ب��دون در نظر گرفتن عواقب��ش تدوین و ابلاغ 
ش��ده و مسئله این است که اولا اجرایی نیست 
و دوم��ا رانت هنگفت��ی ایجاد خواه��د کرد و 
موجب تعطیلی بسیاری از کارخانجات فولادی 

می شود. 
شهرس��تانی ادام��ه داد: یک ران��ت حداقل 
۱۰۰هزار میلیارد تومانی در ش��یوه نامه جدید 
نهفت��ه اس��ت. در صنعت ف��ولاد ب��ه ویژه در 
بخش ورق همیش��ه ران��ت وجود داش��ته اما 
ح��الا می خواهند این ران��ت را در کل زنجیره 
فولاد گسترده کنند. وی درباره چگونگی ایجاد 
ای��ن رانت ۱۰۰ ه��زار میلی��ارد تومانی گفت: 
در ش��یوه نامه ابلاغی آمده اس��ت که نرخ پایه 
شمش، اس��لب و میلگرد در بورس، ۸۰ درصد 
نرخ منطقه CIS با تس��عیر نرخ نیما باشد. این 
نرخ با نرخ فوب ۱۰ درصد اختلاف دارد لذا این 
اختلاف ۷۰ درصد می شود. همچنین گفته اند 

۵ درصد به صورت رقابتی نرخ پایین بیاید.
 بنابرای��ن نرخ عرضه در ب��ورس، ۶۵ درصد 
فوت خلیج فارس خواهد بود. چون مازاد عرضه 
در داخل کشور داریم و برای همه ۳۰ میلیون 
تن عرضه شده در بورس خریدار نداریم، مسلما 
باید با نرخ پایه باش��د. بنابراین نرخ عرضه این 
محصولات در بورس، ۳۵ درصد پایین تر از نرخ 

فوت خلیج فارس است. 
درحال حاض��ر نرخ ف��ولاد ۴۳۰ تا ۴۵۰ دلار 
اس��ت و اگر میانگین نرخ را روی ۴۴۰ دلار در 
نظر بگیری��م، این عدد ض��رب در ۳۰ میلیون 
ت��ن برابر با ۱۳ میلیارد دلار می ش��ود. با توجه 
به ال��زام عرضه هم��ه محص��ولات حتی اقلام 
صادرات��ی در بورس کالا، اگر قرار باش��د روی 
این ۱۳ میلی��ارد دلار، ۳۵ درصد تخفیف ارائه 
ش��ود، حدود ۴ میلیارد دلار می شود که با ارز 
نیمایی برابر با ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اس��ت. 
این تخفیف، رانتی اس��ت که دولت قصد توزیع 

آن را دارد.
تولید فولاد در کش�ور مازاد بر نیاز  �

داخلی است
وی با بیان اینک��ه درحال حاضر میزان تولید 
فولاد در کش��ور م��ازاد بر نیاز داخلی اس��ت، 

گف��ت: ۳۰ میلیون تن تولید ف��ولاد داریم که 
حداکثر ۱۵ میلیون تن مصرف داخلی اس��ت و 
۱۵میلیون تن دیگر برای صادرات می ماند. این 
۱۵ میلی��ون تنی ک��ه می خواهیم صادر کنیم، 
باید ببینیم که بیشترین ارزش را برای صادرات 

داشته باشد. 
محصولی باید صادر شود که بیشترین ارزش 
افزوده را دارد و به هیچ عنوان بالادستی نباید 
صادر ش��ود؛ اگر به جای س��نگ ارزش افزوده 
کنس��انتره بالات��ر باش��د، کنس��انتره را صادر 

می کنیم ولی باید واقعیت ها را دید.
 شهرس��تانی ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه در تمام 
دنی��ا وقتی می خواهند سیاس��تی را اجرا کنند 
مشاوره می گیرند و عواقب را می سنجند، افزود: 
مسئولان اطلاعات غلطی گرفتند و حتی شاهد 
ب��ودم در یکی از جلس��ات مجلس، وقتی یکی 
از اعضای مرک��ز پژوهش های مجلس در حال 
ارائ��ه آمار درب��اره صنعت فولاد ب��ود، یکی از 
نماین��دگان گفت که »ش��ما خی��ال می کنید 
م��ا عقل نداریم که اینها را ب��ه ما می گوئید؟« 
بس��یار جای تعجب بود ک��ه در مجلس برخی 
از نماین��دگان چنین دیدگاه��ی دارند و بدون 

دانستن آمار، می خواهند تصمیم بگیرند.
بازارهای صادراتی از بین می رود �

وی ادامه داد: عجیب است که آقای نهاوندیان 
معاون اقتصادی رئیس جمهوری چنین ش��یوه 
نامه ای را امضا کرده است. به حساب خودشان 
ه��دف از ای��ن ش��یوه نامه، ص��ادرات محصول 
نهایی اس��ت، گفته اند که شمش را ۲۰ درصد 
نسبت به س��ال قبل کمتر صادر کنیم؛ این در 
حالی اس��ت که مازاد ش��مش در داخل کشور 
داریم. سال گذش��ته ۵.۸ میلیون تن صادرات 
شمش داشتیم اگر ۲۰ درصد کم کنیم، حدود 
۱.۲میلیون ت��ن باید کمتر صادر ش��ود یعنی 
ح��دود ۴.۵ میلیون تن فقط باید صادر ش��ود؛ 
ای��ن در حالی اس��ت که میزان تولید ش��مش 
امسال نس��بت به پارسال ۲ میلیون تن بیشتر 
است، بنابراین ۳.۲ میلیون تن اضافه عرضه به 

بازار داخلی انجام خواهد شد. 

آیا نباید بررس��ی ش��ود که این ۳.۲ میلیون 
تنی ک��ه نبای��د صادر ش��ود چه س��رانجامی 
 خواه��د داش��ت؟ ما که ت��ا این ح��د مصرف 

نداریم.
عض��و هیأت مدی��ره انجم��ن تولیدکنندگان 
فولاد گفت: اگ��ر بخواهیم صادر کنیم، بازارش 
را هم نداریم زیرا به عنوان مثال فروش میلگرد 
فقط در ش��عاع ۵۰۰ کیلومت��ری مرزها توجیه 
دارد و ۲ کشوری که از ما می توانند محصولات 
طبیعی بخرند عراق و افغانس��تان هس��تند که 
آنه��ا هم تعرفه گذاش��ته اند و ب��ازار محدودی 
دارند. لذا تنها اتفاقی که در  پی این ش��یوه  نامه 
خواهد افتاد این است که قیمت ها بسیار پایین 
خواهد آمد و فولادی ه��ا در زیان فرو خواهند 
رفت و بسیاری از کارخانجات تعطیل می شوند.
شهرس��تانی افزود: اگر چین زمانی که تولید 
۱۰۰ میلی��ون تنی داش��ت چنین دس��توراتی 
می داد، می توانس��ت تولیدش را به یک میلیارد 

تن برساند؟ 
آیا ماجرای صادرات قالی درس عبرت نش��د 
ک��ه به دلیل تصمیمات غل��ط بازارهای داخلی 
و خارج��ی از بین رفت؟ تنه��ا صنعتی که در 
تحریم توانسته خود را توسعه بدهد و جایگزین 
مقداری از ارز از دست رفته صادرات نفت شود، 
یعن��ی فولاد را ب��ا این ش��یوه نامه می خواهند 
فلج کنند. مش��خص نیس��ت چه دس��ت هایی 

پشت پرده است.
نامه اعتراضی ارسال کردیم �

شهرس��تانی گف��ت: ب��ه نهاوندی��ان، کمیته 
صنای��ع مجلس، جهانگی��ری و وزارت صنعت ، 

معدن و تجارت نامه اعتراض فرستادیم.
در نام��ه به��رام س��بحانی، رئی��س انجمن 
ش��یوه نامه  درب��اره  ف��ولاد  تولیدکنن��دگان 
س��اماندهی عرض��ه و تقاضای زنجی��ره فولاد 
خط��اب ب��ه اس��حاق جهانگیری، مع��اون اول 

رئیس جمهوری آمده است: 
همان گونه که مس��تحضر هس��تید ظرفیت 
تولید فولاد کش��ور براس��اس برنامه چشم انداز 
۱۴۰۴، ۵۵ میلیون تن پیش بینی ش��ده است. 

اگرچ��ه رس��یدن به ای��ن ظرفیت در ۵ س��ال 
باقیمان��ده از برنام��ه تقریبا غیر محتمل اس��ت 
اما با فرض رس��یدن به ۴۵ میلیون تن ظرفیت 
بالق��وه و ۴۰ میلیون تن ظرفیت بالفعل، توجه 
حضرتعال��ی را به چند نکت��ه مهم و قابل تامل 
جلب می کند و به صراح��ت اعلام می دارد که 
بی توجهی به این نکات جز آس��یب به صنعت 
فولاد ک��ه در س��ال های اخیر با رش��د بالنده 
توانسته جایگاه جمهوری اسلامی ایران در بین 
تولیدکنندگان بزرگ دنیا را به رتبه دهم ارتقا 

دهد، حاصلی نخواهد داشت: 
۱- از مفروضات برنامه در افق ۱۴۰۴، رش��د 
اقتص��ادی ۸ درصد، جمعی��ت ۹۰ میلیونی و 
مصرف س��رانه فولاد ۳۵۰ کیلو گرم و در نظر 
گرفتن حد اق��ل ۲۰ میلیون تن صادرات بوده 

است.
۲- درحال حاض��ر مص��رف س��رانه ح��دود 
۲۰۰کیلوگ��رم و مصرف داخلی س��الیانه کمتر 
از ۲۰میلی��ون تن اس��ت که با فرض رس��یدن 
تولید در امس��ال ب��ه ۳۰ میلیون تن به منظور 
جلوگیری از افت تولید باید حد اقل ۱۰ میلیون 

تن صادرات صورت پذیرد.
۳- با احتس��اب ظرفیت ه��ای جدید که در 
آس��تانه بهره ب��رداری قرار دارن��د و به ظرفیت 
رس��یدن واحدهایی که اخیرا راه اندازی ش��ده 
و در ح��ال ط��ی ک��ردن منحن��ی یادگی��ری 
ب��رای رس��یدن به ظرفیت اس��می هس��تند و 
همچنی��ن در نظر گرفتن نرخ رش��د جمعیت 
و مص��رف س��رانه که هر ۲ کمتر از نرخ رش��د 
تولی��د فولاد اس��ت، قطعا مازاد تولید نس��بت 
به مص��رف داخل��ی افزایش��ی خواه��د بود و 
 هموار کردن مس��یر ص��ادرات کاملا ضروری و 

حیاتی است.
۴- نکته مهمی که ذهن مسئولان را به دلیل 
عدم اطلاع کافی از ش��رایط و بعضا ش��عارهای 
به ظاهر درس��ت عده ای فرصت طلب به مسیر 
غلط هدایت کرده و اگر توجه نشود یک اشتباه 
استراتژیک و غیر قابل جبران اتفاق خواهد افتاد، 
ایجاد محدودیت برای صادرات شمش با عنوان 

اولویت برای تامین مواد اولیه واحدهای پایین 
 دستی و صادرات محصول نهایی به جای شمش

 است.
اگر چه این ش��عار در ظاهر بس��یار منطقی، 
جذاب و قابل پذیرش اس��ت ام��ا واقعیت چیز 
دیگری است. امروزه بیشتر کشورهایی که فاقد 
کارخانجات فولادس��ازی هس��تند، برای ایجاد 
اش��تغال و ارزش اف��زوده و تامی��ن نیاز داخلی 
در احداث واحدهای نورد سرمایه گذاری کرده 
و ش��مش م��ورد نی��از را از کش��ورهای دارای 
کارخانجات فولادس��ازی، از جمله ایران تامین 
می نماین��د و ب��ه منظور حمای��ت از نوردهای 
داخلی برای محصول نورد ش��ده تعرفه واردات 
گذاشته در حالی که برای محصول نیمه نهایی 

)شمش و اسلب( تعرفه ای اعمال نکرده اند.
گفتن��ی اس��ت حت��ی کش��ورهای ع��راق و 
افغانس��تان ب��ا وجود نیاز به میلگ��رد، به دلیل 
واردات میلگ��رد ارزان ن��رخ از ای��ران )قیمتی 
حت��ی پایین تر از ن��رخ جهانی ش��مش( برای 
میلگردهای س��اختمانی وارداتی از ایران تعرفه 

وضع کرده اند.
فولاده��ای  ن��ورد  محص��ولات  ب��ازار   -۵
س��اختمانی در منطق��ه عمدت��ا ب��ه ع��راق و 
افغانس��تان مح��دود می ش��ود و در ص��ورت 
ایج��اد مانع برای صادرات ش��مش و اس��لب، 
حداکثر ظرفیت محصولات ن��وردی )میلگرد( 
آن ه��م بدون ارزش اف��زوده و گاهی با قیمتی 
در ح��د نرخ ش��مش یا حتی کمت��ر، از ۳ تا ۵ 
میلیون ت��ن تج��اوز نخواهد ک��رد و صادرات 
قری��ب ۲۰میلیون تن صادرات ف��ولاد مازاد بر 
نیاز در ۴ تا ۵س��ال آینده محقق نخواهد ش��د 
و این سیاس��ت غلط حاصلی جز ورشکستگی 
و به تعطیلی کش��اندن واحدهای فولادس��ازی 
جدیدالتاس��یس که باید س��رمایه گذاری انجام 
 ش��ده را به نرخ روز بازپرداخ��ت کنند، در پی 

نخواهد داشت.
به هر حال التهاب ایجاد ش��ده اخیر در بازار 
آهن آلات مس��ئولان را بر آن داشت تا به جای 
بررس��ی و شناسایی ریش��ه اصلی نابسامانی ها 
و اعم��ال نظ��ارت و کنترل بر ش��بکه توزیع، 
ش��یوه  نامه و دس��تورالعمل هایی را تنظی��م و 
ص��ادر کند ک��ه اگر چه ح��اوی ن��کات مثبت 
و تاثیرگ��ذاری اس��ت اما به نظر ای��ن انجمن 
اش��کالات جدی و ابهام��ات و تناقضات قانونی 
و اجرای��ی متع��دد دارد که اج��رای آن بدون 
انجام اصلاحات لازم، موج��ب ایجاد امضاهای 
طلای��ی، توزی��ع ران��ت، کاه��ش ص��ادرات و 
 ارزآوری فولاد و همچنین ریزش بازار س��رمایه

 خواهد شد.
بر این اس��اس ضمن اب��راز گلایه این انجمن 
به عن��وان بزرگترین تش��کل صنف��ی زنجیره 
فولاد کش��ور با بی��ش از ۲۶۰ عضو بابت عدم 
مشارکت در تدوین این شیوه نامه مطابق مفاد 
قانون بهبود مس��تمر محیط کسب و کار، شرح 
کام��ل مهم ترین ایرادات محتوای��ی، اجرایی و 
ساختاری ش��یوه نامه مذکور جهت بهره برداری 
و صدور دس��تورات مقتضی به شرح پیوست به 

حضورتان ارسال می شود.

فولاد در مدار التهاب

تولید بیش از ۲.۵ میلیون 
تن محصول در فولاد خراسان 
بررس��ی آمارهای منتشرش��ده س��امانه کدال 
حاکی از تولید دو میلیون و ۵۴۸ هزار و ۸۱۵ تن 
محصول از سوی شرکت فولاد خراسان از ابتدای 

امسال تا پایان آبان ماه است.
به گ��زارش معدن۲۴،  این آمار در مقایس��ه با 
مدت مش��ابه سال گذش��ته افت ۱.۴۸ درصدی 

نشان می دهد.
مجموع تولیدات فولاد خراسان در ۸ماهه سال 
۹۸ به می��زان دو میلیون و ۵۸۷ هزار و ۲۲۷تن 

بوده است.
ت��ا پای��ان آبان م��اه امس��ال ی��ک میلیون و 
۷۴ه��زار و ۱۵۸ تن گندله، ۸۲۸ هزار و ۹۷۳تن 
آهن اس��فنجی، ۲۹۳ ه��زار و ۹۰۲ تن ش��مش 
داخل��ی و ۳۵۱ ه��زار و ۷۸۲ ت��ن محص��ولات 

ساختمانی سبک در فولاد خراسان تولید شد.
۳۴۱ ه��زار و ۳۸۳ تن از محصولات یاد ش��ده 

مربوط به آمار آبان ماه این مجتمع است.
همچنین جمع فروش محصولات این ش��رکت 
در ۸ ماهه امسال ۴۳۳۵۰ میلیارد و ۸۵۷میلیون 
ریال بوده که ۵۲۶۹ میلیارد و ۴۴۸ میلیون ریال 

آن مربوط به فروش صادراتی بوده است.

تصویب ۳۴ درصدی 
افزایش سرمایه گل گهر 

هیات مدیره شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، 
افزایش سرمایه ۳۴ درصدی این شرکت از محل 
آورده نق��دی س��هامداران، مطالبات حال ش��ده 
س��هامداران و آورده نق��دی به را م��ورد تصویب 

قرار داد.
 ب��ه گ��زارش روابط عمومی و ام��ور بین الملل 
ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گه��ر، در ابتدای 
امس��ال در مجم��ع عموم��ی فوق الع��اده ای��ن 
ش��رکت به اتفاق آرا اعضای مجم��ع، با افزایش 
ب��ه  میلی��ارد   ۴۸۰۰ از  »گل گه��ر«  س��رمایه 
۱۰ ه��زار میلی��ارد توم��ان موافقت ش��ده بود و 
 مق��رر ک��رد افزای��ش س��رمایه در ۲ گام انجام 

شود.
بر این اس��اس، در جلس��ه هیات مدیره شرکت 
که با حض��ور اعضا برگزار ش��د، موضوع افزایش 
س��رمایه مرحل��ه دوم از  ۴۰۰ ،۷۴میلیارد ریال 
ب��ه  ۰۰۰ ،۱۰۰میلیارد ریال در دس��تور کار قرار 
گرفت و اعلام ش��د؛ با توجه به اتمام مرحله اول 
 افزای��ش س��رمایه از  ۰۰۰ ،۴۸میلی��ارد ریال به

  ۴۰۰ ،۷۴میلی��ارد ری��ال هیات مدیره ش��رکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر در نظر دارد نس��بت 
ب��ه انجام مرحل��ه دوم افزایش س��رمایه از مبلغ 
۴۰۰ ،۷۴ میلی��ارد ری��ال به مبل��غ ۰۰۰ ،۱۰۰ 
میلی��ارد ریال از محل آورده نقدی س��هامداران، 
آورده  و  س��هامداران  ش��ده  ح��ال  مطالب��ات 
نقدی به منظور مش��ارکت در افزایش س��رمایه 
شرکت های سرمایه پذیر با هدف اجرای طرح های 
توس��عه ای در ش��رکت های فرع��ی و وابس��ته و 
جبران مخ��ارج مش��ارکت در افزایش س��رمایه 
ش��رکت های س��رمایه پذیر، تأمین س��رمایه در 
گردش موردنیاز جهت خرید سنگ آهن و اجرای 
 طرح های توس��عه ای، زیرساختی و بهبود کیفیت 

اقدام کند.

اقدام جهادی فولادمردان 
ذوب آهن اصفهان

در زمینه انجام تفاهمنامه س��اخت و بازسازی 
پنجاه واحد مسکونی جهت خانواده های نیازمند، 
تعداد ۲واحد منزل مس��کونی، وی��ژه نیازمندان 
توس��ط گروه جهادی فولادمردان عاش��ق ولایت 
ذوب آهن اصفهان افتتاح و مورد بهره برداری قرار 

گرفت.
 به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، در 
این آیین که ائمه جمعه ش��هرهای زرین شهر و 
چرمهین، مس��ئول کمیته حضرت امام خمینی 
لنجان و فرمانده بس��یج و مع��اون روابط عمومی 
ذوب آه��ن اصفه��ان حض��ور داش��تند، صالحی 
فرمان��دار و س��رهنگ محم��دی ضم��ن تبریک 
هفته بس��یج و قدردانی از همه دس��ت اندرکاران 
س��اخت واحدهای مذک��ور، تصری��ح کردند که 
بسیج همچنان در خط مقدم خدمت رسانی بوده 
و براس��اس طرح های مورد نظر، خدمت رس��انی 
ب��ه خان��واده نیازمندان را با هم��کاری خیرین و 
نهاد ه��ای دیگ��ر ادامه خواه��د داد. این دو مقام 
مس��ئول از هم��کاری و حمایت ه��ای ذوب آهن 
اصفه��ان در  انجام مس��ئولیت های اجتماعی در 

منطقه قدردانی کردند.

روی خط خبر
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پروژه  معدنی که بایدن هم زیر بار استخراج آن نرفت! 
گروهمعدن

 )Pebble Mine( معدن سنگ ریزه آلاس��کا
یکی از بزرگ ترین ذخایر عظیم ارزشمند کشف 
ش��ده تاکنون به ش��مار می رود و از بزرگ ترین 
منابع مس و طلا توس��عه نیافته در جهان است. 
طب��ق آخرین برآورده��ا تخمین زده می ش��ود 
که ای��ن مع��دن دارای ۵۷ میلی��ارد پوند مس، 
۷۱میلیون اونس طلا، ۳.۴ میلیارد تن مولیبدن 

و ۳۴۵ میلیون اونس نقره است.
ب��ه گزارش گس��ترش نیوز ، آیا پ��روژه معدن 
سنگریزه آلاس��کا به انتهای جاده رسیده است؟ 
در جنوب غربی آلاس��کا، ذخایری از جمله مس، 
طلا، نقره، رنیوم و دیگر منابع معدنی در کلاس 
جهانی جای گرفته اس��ت اما حرکت به س��مت 
پروژه های استخراج این منابع سال هاست که به 
دلیل چالش های به وجودآمده متوقف شده است.

ذخای��ر معدن��ی، معدن س��نگ ریزه آلاس��کا 
)Pebble Mine( در اصل، سال ۱۹۸۸ توسط 
Cominco Alaska کشف شد و توسعه دهنده 
 Northern فعل��ی آن نی��ز ش��رکت معدن��ی
"Dynasty است. این شرکت زیر مجموعه شرکت 
Pebble Limited Partnership PLP به 

شمار می رود.
این مع��دن یکی از بزرگ تری��ن ذخایر عظیم 
ارزش��مند کشف ش��ده تاکنون به شمار می رود 
و از بزرگ ترین منابع مس و طلا توس��عه نیافته 
در جه��ان اس��ت. ب��ر طب��ق آخری��ن برآوردها 
تخمی��ن زده می ش��ود ک��ه ای��ن مع��دن دارای 
۵۷میلی��ارد پوند مس، ۷۱ میلی��ون اونس طلا، 
۳.۴ژمیلی��ارد تن مولیبدن و ۳۴۵ میلیون اونس 
نقره اس��ت. ضمن اینکه به نظر می رس��د علاوه 
ب��ر این می��زان ای��ن مع��دن دارای ۲۵ میلیارد 
پون��د مس، ۳۶ میلیون اونس ط��لا، ۲.۲میلیارد 
 پون��د مولیب��دن و ۱۷۰ میلی��ون اون��س نق��ره

نیز باشد.
پالادی��وم نیز یکی دیگ��ر از ذخایر این معدن 
 Northern Dynasty است. ش��رکت معدنی
در گزارش��ی که در اکتبر امس��ال منتشر کرد از 
کش��ف ۴.۲ میلی��ون کیلوگرم رنیوم براس��اس 
معیاره��ای اندازه گی��ری و دس��ته بندی ش��ده 

خبرداد.

کامودیتی�های�ارزشمند��
اضافه ش��دن ای��ن مقدار خال��ص از منابع فلز 
رنیوم در کنار ۳۴ کامودیتی دیگر ارزش ویژه ای 
به این معدن می بخش��د. ضمن اینکه در س��ال 
۲۰۱۸ وزارت کشور ایالات متحده امریکا از رنیوم 
به عنوان یک م��اده معدنی مهم و ضروری برای 
کش��ورها یاد کرد ک��ه از آن می توان در افزایش 
امنی��ت و رونق اقتصادی به��ره برد. در واقع این 
م��اده معدنی برای همه کش��ورها چ��ه در بعد 
اقتصاد و چه در بعد نظامی ارزش��ی استراتژیک 

را به دنبال دارد.
ب��ا وجود اینک��ه منابع غنی و اس��تراتژیکی از 
ذخایر در معدن س��نگ ریزه وجود دارد، اعطای 
مجوز برای عملیات معدنکاری س��بب ش��ده تا 
اختلاف��ات زیادی میان فعالان زیس��ت محیطی، 
ماهیگیران، احزاب سیاسی اصلی امریکا به وجود 

آید.
منطقه�منحصر�بفرد�خلیج�بریستول��

مسئله اساس��ی که در توسعه شرکت معدنی 
PLP ب��ه آن پرداخته نمی ش��ود منحصربه فرد 
بودن منطقه آلاسکا و ارزش های زیست محیطی 
و اقتصادی و فرهنگی آن اس��ت. س��ایت معدنی 
س��نگ ریزه در حوزه آبریز بزرگ خلیج بریستول 
واقع ش��ده اس��ت. این مکان در واقع زیس��تگاه 

صدها گونه پرندگان، پس��تانداران و آبزیان است 
ضمن اینکه این منطقه زیستگاه ۵ گونه از ماهی 

سالمون اقیانوس آرام نیز هست.
یکی از پرتعدادترین گونه ماهی س��المون در 
این حوضه آبریز، ماهی سالمون سوکای وحشی 
اس��ت که تقریبا نیمی از نی��از جهانی به آن، از 
منطقه بریس��تول تأمین می ش��ود ضمن اینکه 
فعالی��ت ماهیگیری در بخش توانس��ته تا برای 
هزاران کارگر ش��غل ایجاد کند بر اساس آخرین 
آمار در س��ال ۲۰۱۰ ارزش اقتصادی این منطقه 

۱.۵ میلیارد دلار بوده است.
ذخایر س��المون وحش��ی در منطقه بریستول 
توانسته برای ۲۵ منطقه در آلاسکا اشتغال زایی 
ایجاد کن��د ضمن اینکه نیمی از اش��تغال افراد 
در ای��ن منطقه وابس��ته به این ذخایر اس��ت و 
۸۰درص��د از منابع غذای��ی و پروتئین مصرفی 
مردم س��اکن محل��ی نیز از ای��ن منطقه تامین 
می شود. یکی دیگر مواردی که باعث شده خلیج 
بریس��تول از اهمی��ت برخوردار باش��د برگزاری 
مسابقات ماهیگیری ورزشی در این منطقه است 
همچنین این منطقه با داشتن آبزیانی که در آب 
شیرین زندگی می کنند سالانه پذیرای ۳۷ هزار 
ماهیگیر اس��ت. که یک سوم آنها از خارج آلاسکا 

به این منطقه مراجعه می کنند.

نگرانی�ه�ای�زیس�ت�محیطی�مانع���
برداشت�از�معدن

فعالان زیس��ت محیطی و دیگ��ر منتقدان، 
کمپین های��ی را ب��ه منظور متوقف س��اختن 
توس��عه معدن س��نگ ریزه ک��ه اختیارات آن 
به ش��رکت تک ریزورسز، )ش��رکت استخراج 
مع��ادن و فلزات کانادایی( از س��وی ش��رکت 
معدنی Northern Dynasty داده ش��ده 

بود به راه انداخته اند.
در ت��لاش برای اقدامات اکتش��افی، س��ال 
۲۰۰۵ این ش��رکت منابع ارزشمندی تری از 
مع��دن س��نگ ریزه در منطقه دیگ��ری یافت 
که اکنون ب��ا ن��ام Pebble East از آن یاد 
می ش��ود. همین اتفاق کوچک سبب شد تا از 

میزان نگرانی ها در این زمینه کاسته شود.
از جمل��ه اس��تدلال هایی هم��واره درب��اره 
فعالیت در معدن س��نگ ریز مطرح می ش��ود، 
تخریب رودها، تالاب ها و همچنین مخاطرات 
زیس��ت محیطی باطله های ناش��ی از عملیات 

معدنکاری است.
نگرانی از خس��ارت زیس��ت محیطی تنها به 
این م��وارد مح��دود نمی ش��ود بلکه صحبت 
از انتق��ال خط لوله گاز ب��رای معدن و جاده 
جدی��د ب��رای حمل ونقل س��نگ و تجهیزات 

اس��ت. ضمن اینکه س��اخت بن��درگاه جدید 
غرب��ی س��احل  در   Amakdedori"

 Cook Inlet نیز مطرح است.
تمامی این اس��تدلال ها شاید در میان همه 
نگرانی ه��ا کافی بود تا س��رمایه گذاران بزرگ 
معدن��ی از جمل��ه آنگلو آمریک��ن و ریوتینتو 
در س��ال ۱۴-۲۰۱۳ تحت تأثی��ر قرار گرفته 
و از انج��ام این پروژه کلیدی معدنی س��رباز 
 First Quantum زنند.همچنین ش��رکت
Minerals نیز در سال ۲۰۱۸ نیز از ورود به 

انجام این پروژه خودداری کرد.
در دوران ریاس��ت جمه��وری اوباما، آژانس 
ایالات متح��ده  محیط زیس��ت  از  حفاظ��ت 
)EPA( ب��ا انج��ام ی��ک مطالعه ۳ س��اله در 
ای��ن منطقه عن��وان کرد ک��ه فعالیت معدنی 
در معدن س��نگ ریزه به طور مستقیم بر تعداد 
آبزیان این منطقه اثر منفی برجای می گذارد 
و ب��ه طور غیرمس��تقیم نیز موج��ب تخریب 
زیس��تگاه ماهیان در پایین دس��ت آن خواهد 

شد.
ب��ه همین منظ��ور آژانس، بهره ب��رداران را 
مکل��ف کرد تا در صورتی که بخواهند فعالیت 
معدنی در این منطقه داشته باشند باید قانون 
Clean Water Act ک��ه به منظور تنظیم 
تخلی��ه آلاینده ها در آب ه��ای ایالات متحده 
و تنظی��م اس��تاندارد کیفیت آب ها س��طحی 
وضع ش��ده اس��ت را اج��را کنن��د و این در 
حالی اس��ت که اجرای این قانون عملا باعث 
می ش��ود تا اجرای این پروژه عملا غیرممکن 
 Northern ش��رکت  همی��ن رو  از  باش��د 
Dynasty نی��ز اع��لام ک��رد ک��ه تصمی��م 
 گرفته ش��ده برای اجرای این قانون را نخواهد 

پذیرفت.
بایدن�هم�زیر�بار�نرفت��

بایدن نامزد دموکرات ها در انتخابات ریاست 
جمهوری امریکا در ماه اوت با تأکید بر اینکه 
ای��ن منطقه جایی برای عملی��ات معدنکاری 
نیست گفت: در دولت اوباما و در سال ۲۰۱۴ 
پژوهش��گران با انجام مطالع��ات و روش های 
دقیق علمی به این نتیجه رس��یدند که امکان 
عملیات معدنکاری در این منطقه وجود ندارد 
بنابراین ما نیز امروز بر همان اصل استواریم.

 فلز زرد وارد 
فاز جدیدی می شود

در حال��ی که ب��ه دنبال آغاز رس��می فرآیند 
انتق��ال قدرت به تی��م جو بای��دن در امریکا و 
امیدها به س��اخت واکس��ن موثر مقابله با کرونا 
در آینده نزدیک، اشتها برای خرید دارایی های 
پرریسک بالا رفته است، نرخ طلا هفته گذشته 
کاهش داشت و به نزدیکی پایین ترین رقم ۴ماه 

گذشته رسید.
به گ��زارش تس��نیم، لاچلان ش��او، تحلیلگر 
نش��نال بانک اس��ترالیا در این ب��اره گفت: »در 
حالی که تحولات مربوط به س��اخت واکس��ن 
در ح��ال تغییر فض��ای اقتصادی ای اس��ت که 
موج��ب افزایش اش��تها برای خرید طلا ش��ده 
 ب��ود، ط��لا در ح��ال ورود ب��ه یک ف��از جدید

است.«
دونال��د ترامپ رئیس جمه��وری امریکا اجازه 
آغ��از فرآیند انتقال قدرت ب��ه تیم جو بایدن را 
صادر کرده و این نش��ان می دهد که وی نتیجه 
انتخاب��ات را تا حد زیادی پذیرفته اس��ت. این 
اجازه پس از آن صادر ش��د که شکست ترامپ 

در ایالت پنسیلوانیا تایید شد.
آغ��از رس��می فرآیند انتقال ق��درت به نامزد 
پی��روز انتخاب��ات امری��کا و تح��ولات مثب��ت 
در خص��وص س��اخت وی��روس کرون��ا س��بب 
 رش��د ش��اخص ها در بازاره��ای ب��ورس جهان 

شده است.
ادوارد می��ر تحلیلگ��ر ب��ازار طلا گف��ت، اگر 
قیمت ه��ا ب��ه زی��ر ۱۸۰۰ دلار برس��د م��وج 
ف��روش جدیدی در ب��ازار ب��ه راه خواهد افتاد 
و س��رمایه ها به س��مت دارایی های پرریس��ک 
روان��ه خواهن��د ش��د. در آن ص��ورت نرخ طلا 
 ممکن اس��ت ب��ه حدود ۱۷۵۰ ت��ا ۱۷۷۰ دلار

 برسد.

خبر
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رئیس سازمان نظام مهندس��ی معدن استان زنجان گفت: 
ب��ا عنایت الهی در زمینه وجود عناصر مختلف در کش��ور، با 
دستیابی به فناوری اس��تحصال و فرآوری مواد و عناصر نادر 
خاکی که از مهم ترین مواد اس��تراتژیک در جهان هس��تند، 

می توان فشار تحریم ها بر کشور را بی اثر کرد.
به گزارش ایرنا، رضا کش��اورزی اظهار کرد: اعضای حقیقی 
نظام مهندس��ی معدن در کشور، ۴۱ هزار نفر بوده که از این 

تعداد یک هزار و ۴۵ نفر از استان زنجان عضو هستند.
وی تصریح کرد: حدود ۳ تا ۴ هزار عضو حقوقی در کش��ور 
عضو س��ازمان نظام مهندس��ی معدن هس��تند که ۱۳۰عضو 

حقوقی از اس��تان زنجان در این سازمان عضو هستند. معاون 
برنامه ریزی و توس��عه س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 
گفت: ۳۲۰ نفر از اس��تان زنجان در رشته های مختلف مانند 
استخراج، اکتشاف، زمین شناسی، نقش��ه  برداری و متالورژی 
پروانه اشتغال دریافت کرده اند و با کمک این اعضا فعالیت های 
معدنی به سمت و سوی علمی و فنی هدایت شده است. وی 
افزود: اعضای نظام مهندس��ی به عنوان بدنه اصلی و ش��اکله 
کارشناسی این سازمان، افتخاری برای سازمان نظام مهندسی 
به شمار می روند. این مسئول در ادامه با اشاره به تعداد معادن 
فعال استان خاطرنش��ان کرد: از ۳۴۲ معدن فعال در استان، 

۸۲ معدن فلزی و ۲۶۰ معدن غیر فلزی هس��تند. کشاورزی 
با اشاره به تعداد ۷۱ معدن غیرفعال استان، بیان کرد: از این 

تعداد ۳ معدن فلزی و ۶۸ مورد غیرفلزی است.
رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن استان زنجان، افزود: 
ظرفیت اس��تخراج اسمی اس��تان به صورت س��الانه، حدود 
۱۲میلی��ون و ۵۰۰ هزار تن اس��ت که ح��دود ۲ میلیون تن 

فلزی و باقی به صورت غیر فلزی استخراج می شود.
مع��ادن  اش��تغال  ظرفی��ت  ب��ه  اش��اره  ب��ا  کش��اورزی 
اس��تان، تاکی��د ک��رد: ۳ ه��زار نف��ر ب��ه صورت مس��تقیم 
در مع��ادن اس��تان ش��اغل هس��تند و ۸ ه��زار نف��ر ه��م 

 در صنای��ع معدن��ی اس��تان ب��ه ص��ورت مس��تقیم فعالیت
 دارند. 

وی در زمینه ساختمان جدید نظام مهندسی معدن استان 
زنجان که مزین به نام سردار شهید حاج قاسم سلیمانی است، 
یادآور ش��د: زمین این ساختمان در دوره های چهارم و پنجم 
سازمان نظام مهندسی خریداری شده و به سبب نبود بودجه 
راک��د ب��ود تا اینکه در دوره شش��م با کمک هی��ات   مدیره و 
بهره  بردارها احداث این س��اختمان آغاز و آبان ماه امس��ال با 
هزارو ۲۰۰ مترمربع زیربنا تکمیل ش��د که به زودی با حضور 

مسئولان به بهره برداری رسمی می رسد.

مع��اون هماهنگی امور اقتصادی اس��تانداری کرمانش��اه با 
اش��اره به آزادس��ازی ۲ پهنه از معادن استان و واگذاری آنها 
به بخش خصوصی گفت: در زمینه جلوگیری از خام فروش��ی 
مع��ادن مانند قیر در تفاهمنامه ها اس��تقرار صنایع مربوط به 

معدن را همزمان با بهره برداری از آن باید لحاظ کرد.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، هدای��ت حاتمی در جلس��ه ش��ورای 
برنامه ریزی و اقتصاد مقاومتی استان که در سرسرای شهدای 
استانداری کرمانشاه برگزار شد، به اشتغالزایی و ارزش افزوده 
فراوان راه اندازی صنایع مربوط به معادن اش��اره کرد و گفت: 
تا آنجای��ی که می توانیم برای جذب س��رمایه گذاران به ویژه 
اس��تقرار صنایع مربوط به معادن در استان باید تلاش کنیم 
و در واگذاری ه��ا این قید راه اندازی صنایع مربوط به معدن را 

برای آنها اضافه کنیم.

او در بخش دیگری از س��خنان خود یکی از اس��تعدادهای 
خوب اس��تان برای اش��تغالزایی را توس��عه حوزه گردشگری 
دانست و گفت: نباید سرمایه گذاران این حوزه را اذیت کنیم، 
زی��را س��رمایه گذاری در این بخش دارای لطاف��ت و ظرافت 
خاص خ��ودش اس��ت که بای��د از قبل با کمک دس��تگاه ها و 
نهادهای دیگر که در این ح��وزه دخالت می کنند، قالب های 

سرمایه گذاری آن را تعریف کنیم.
حاتمی اضافه کرد: برای جذب و حمایت از س��رمایه گذاران 
ح��وزه گردش��گری بای��د اولویت وی��ژه ای قایل ش��ویم زیرا 
گردش��گری در اقتصاد و توسعه اس��تان می تواند سهم قوی 

داشته باشد.
وی همچنی��ن از راه اندازی یک ش��هرک تخصصی لبنی با 

راه اندازی صنایع پنیر غرب در آینده نزدیک خبر داد.

حاتمی در ادامه از دس��تگاه های اجرایی خواست اعتبارات 
فنی خود را برای پیش��رفت پروژه های اقتصادی آزاد و جذب 

کنند.
ثبت�جهانی�اورامانات�خرداد�سال��1400اعلام���

می�شود
امید قادری، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دس��تی استان کرمانشاه نیز در این جلس��ه از آخرین بازدید 
ارزیاب و نماینده یونس��کو برای ثبت جهانی منطقه اورامانات 
خب��ر داد و گفت: نتیجه ارزیابی ها و بازدید برای ثبت جهانی 

اورامانات خرداد سال آینده ۱۴۰۰ اعلام می شود.
وی در ادامه با اشاره به لغو رویداد بزرگ گردشگری ۲۰۲۰ 
به دلیل شیوع بیماری کرونا گفت: اما توسعه زیرساخت های 
ح��وزه گردش��گری و بوم گ��ردی اس��تان هنوز ادام��ه دارد 

و ب��رای برگزاری این رویداد مهم در س��ال آین��ده و پس از 
پشت سرگذارندن بحران جهانی کرونا در برنامه است. مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دستی استان کرمانشاه 
همچنین در بخش دیگری از س��خنان خ��ود افزود: اداره کل 
می��راث فرهنگی در امس��ال ۸ پروژه گردش��گری آبی با هم 
افزایی ش��رکت آب منطقه ای اس��تان، ۵ پروژه گردش��گری 
سلامت، ۱۱ پروژه نمایش��گاه صنایع دستی، توسعه ۲۵ طرح 
ب��وم گردی با ۶۰ درصد پیش��رفت فیزیک��ی، احیای ۳ خانه 
تاریخی و ۲ حمام تاریخی در دست اجرا دارد. قادری در ادامه 
به کمبود اعتبارات اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان اش��اره کرد و گفت: با هشت میلیارد بودجه در 
س��ال مدیریت، نگهداری ۴ ه��زار و ۲۰۰ اثر تاریخی در کنار 

بسیاری از طرح های دیگر کار بسیار سختی است.

مدیرکل محیط زیس��ت هرم��زگان گفت: معادن و آب ش��یرین 
کن ها در هرمزگان بدون اس��تعلام و مجوزهای محیط زیست پروانه 
بهره ب��رداری دریافت می کنن��د. به گزارش مهر، حبیب مس��یحی 
تازیان��ی در دیدار ب��ا منصور آرام��ی نماینده مردم ح��وزه انتخابیه 
بندرعب��اس در مجلس ش��ورای اس��لامی به تش��ریح مناطق تحت 
مدیریت اس��تان و چالش های زیست محیطی استان پرداخت و بیان 
کرد: در مناطق خود دارای ۹ پاس��گاه فعال و غیرفعال محیط بانی و 
۱۳ اداره محیط زیست در سطح شهرستان های آن استان هم اکنون 
فعالیت می کنند. وی در بخش دیگر سخنان خود به یکی از مهم ترین 
چالش زیست محیطی استان کمبود نیروی انسانی پرداخت و اظهار 
کرد: محیط زیس��ت اس��تان هرمزگان دارای ۱۳۵ نفر نیرو است، ۶۵ 
نفر آنها در بخش یگان حفاظت محیط زیس��ت فعال هس��تند و سایر 
نیروها کارشناس��ی و خدماتی )قراردای( هستند. وی با اظهار اینکه 

وس��عت مناطق حفاظت ش��ده و تحت مدیریت محیط زیس��ت در 
اس��تان ۹۰۰ هزار هکتار اس��ت، ادامه داد: با توجه به وضعیت کنونی 
م��ا برای حفاظت از ای��ن عرصه به ازای هر ۲۰ هزار هکتار یک نیروی 
حفاظت��ی را داریم. همانطور که ش��اهد هس��تید اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان ۴ شهید محیط بان را تقدیم حفاظت و حراست 
از طبیعت بکر استان در سال های اخیر و امسال کرده است. مدیرکل 
محیط زیست هرمزگان با اشاره به چالش های حوزه زیست محیطی 
در هرمزگان بیان کرد: با توجه به وس��عت س��احلی استان هرمزگان 
یکی از وظایف ما پایش و رصد توس��عه صنعتی استان است. با توجه 
به مطرح کردن روند توس��عه دریا محور توس��ط دولت در این استان 
می بایست. در بحث امکانات پایشی محیط زیست دریایی و نیروهای 
متخص��ص و کاربردی با توجه به امکان��ات اندک و محدود فعلی این 
مه��م را برطرف کن��د.وی ابرازکرد: آلودگی نفتی که توس��ط قاچاق 

سوخت انجام می ش��ود خسارات جبران ناپذیری را به محیط زیست 
دریایی وارد کرده است و باعث از بین رفتن موجودات، خشک شدن 
جنگل های حرا شده است. مسیحی افزود: با توجه به برنامه های کلان 
کش��ور طرح های توسعه ای در هرمزگان اجرا می شود که این طرح ها 
پیوس��ت های زیست محیطی ندارد و شرایط ژئوپولوتیکی منطقه را 
نادی��ده گرفته اند از این رو محیط زیس��ت اس��تان را با چالش روبه رو 
کرده اس��ت. به گفته وی، متاس��فانه در مناطق آزاد در زمینه اجرای 
ماده ۶۵ احکام دائمی، توجهی به مس��ائل زیس��ت محیطی پروژه ها 
و طرح ها نمی ش��ود. مجوزها توس��ط مناطق آزاد صادر می شود ولی 
زمانی که این طرح ها با مش��کلات قضایی روبه رو می شوند هیچگوه 
پاسخ روش��نی نمی دهند و محیط زیس��ت هرمزگان باید در مراجع 
ذیصلاح حضور یابد. مدیرکل محیط زیس��ت هرمزگان تصریح کرد: 
در قانون ماده ۲۴ معادن، اس��تعلام از محیط زیست حذف شده است 

و ایج��اد این معادن ب��دون رعایت پروتکل های زیس��ت محیطی به 
طبیعت اطراف معادن لطمات زیادی وارد می کند. وی خاطرنش��ان 
کرد: در بحث آب ش��یرکن های که برای اس��تفاده در فلات مرکزی، 
صنایع، رودخانه ای و روس��تایی – کش��اورزی احداث شده است هم 
بای��د گفت ش��رکت آب منطق��ه ای و اداره آب فاضلاب بدون رعایت 
قاعده محیط زیس��ت اقدام به ارائه مجوز می کنن��د. به عنوان مثال: 
شیرین س��ازی آب مورد استفاده در کش��اورزی باعث آلودگی خاک 
و پایین آمدن س��طح آب زیرزمینی می شود و شیرین سازی آب دریا 
ه��م به از بی��ن رفتن ذخایر دریایی وکاه��ش صنعت صید و صیادی 
منجر می ش��ود. مس��یحی ابرازکرد: در بحث موج شکن های قدیمی 
متاسفانه چون در گذشته بدون مجوز احداث شده اند. امروز با برخی 
از مشکلات از جمله رسوب گذاری و نبودن امکانات لازم و تجهیزات 

کافی و بروز برای رفع این مشکل روبه رو هستیم.

رئیس�سازمان�نظام�مهندسی�معدن�زنجان:�

فرآوری�عناصر�نادر�خاکی�راه�بی�اثر�کردن�تحریم�ها�است

صنایع�معدنی�همزمان�با�بهره�برداری�از�معادن�در�کرمانشاه�ایجاد�شود

راه�اندازی�معادن�و�آب�شیرین�کن�ها�در�هرمزگان�مجوز�ندارد

مانع تراشی در تولید »آلومینا« 

مع��اون امور صنای��ع و معادن س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه تاکنون 
۵پهنه اکتشافی به مساحت  ۱۲هزار کیلومتر مربع در استان 
با اولویت اکتش��اف بوکسیت، فسفات و عناصر فلزی و سایر 
مواد معدنی تعریف ش��ده اس��ت، گف��ت: مطالعات ۴پهنه 
اکتش��افی با مساحت ۵هزار کیلومتر مربع تکمیل و تعیین 

تکلیف شد.
دارا فرامرزی در گفت وگو با ایس��نا افزود: ۴محدوده امید 
بخش پهنه های مطالعه ش��ده در س��امانه کاداستر ثبت و 

منتج به صدور ۳پروانه اکتشاف شده است.

وی تصریح کرد: امیدواریم تا پایان امس��ال سایر مناطق 
امیدبخش در س��امانه کاداس��تر ثبت ش��وند و قطعا صدور 
پروانه اکتش��اف و آغاز عملیات های اکتشافی، تداوم خواهد 

داشت.
مع��اون امور صنای��ع و معادن س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان کهگیلویه و بویراحمد ب��ا بیان اینکه ۷هزار 
کیلومتر از پهنه ها در اختیار شرکت تولید مواد معدنی ایران 
است، عنوان کرد: بر اساس برنامه زمان بندی، تا پایان امسال 
ای��ن پهنه نیز تعیین تکلیف می ش��ود و امیدواریم منتج به 
نتای��ج امید بخش و صدور پروانه و آغاز عملیات اکتش��اف 

تکمیلی ش��ود. فرامرزی با اش��اره به اینک��ه درحال حاضر 
۶۷فقره پروانه بهره برداری معدنی در اس��تان موجود است، 
ادام��ه داد: از ای��ن تع��داد ۴۴ فقره فعال اس��ت و عملیات 

استخراج در آنها انجام می گیرد.
وی بی��ان ک��رد: از ابت��دای امس��ال تاکن��ون، ۶ فق��ره 
پروان��ه اکتش��اف، ۲ فقره گواهی کش��ف، ۳ فق��ره پروانه 
بهره ب��رداری معدن و ۱۶ فقره مجوز برداش��ت موقت مواد 
معدن��ی در کهگیلوی��ه و بویراحم��د صادر ش��ده که همه 
 ای��ن فعالیت ه��ا نش��ان از جهش ه��ای مناس��ب در بخش 

معدن دارد.

مع��اون امور صنای��ع و معادن س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه مساحت 
استان کهگیلویه و بویراحمد بیش از ۱۵ هزار کلیومتر مربع 
اس��ت، اظهار کرد: بر اس��اس پهنه های تعریف شده، قریب 
به ۷۵درصد از مس��احت اس��تان تحت عملیات پی جویی و 

اکتشاف قرار گرفته است.
وی افزود: معادن موجود اس��تان دارای ظرفیت استخراج 
س��الیانه ۵ میلیون تن و ذخیره قطعی بیش از یک میلیارد 
و ۶۰۰میلیون تن هس��تند و استان به لحاظ ذخیره قطعی 

شناسایی شده، از استان های برتر کشور است.

ظرفیت استخراج ۵ میلیون تن مواد معدنی در کهگیلویه و بویراحمد

گروه معدن

اس��تاندار آذربایجان ش��رقی با انتقاد از اینکه 
کشور ما به شدت گرفتار بروکراسی است، گفت: 
ع��ده ای رفتند در کش��ور گینه مع��دن آلومینا 
خری��داری کردند ولی در ایران که چند برابر آن 
دخی��ره داریم، مانع تراش��ی های تولید این ماده 

تحریمی در کشور می شوند.
ب��ه گزارش تس��نیم، محمدرض��ا پورمحمدی 
در جلس��ه بررس��ی وضعیت پروژه ه��ای قرارگاه 
س��ازندگی خاتم الانبی��ا در آذربایجان ش��رقی 
که در اس��تانداری برگزار ش��د، با اشاره به اینکه 
قرارگاه خاتم همواره در اس��تان ما منشأ خدمات 
ارزشمندی بوده اس��ت، اظهار کرد: در سال های 
گذش��ته و امس��ال چند پروژه کلان اس��تان به 
تولی��ت قرارگاه خاتم احداث ش��ده بود که چند 

مورد آن توسط رئیس جمهور افتتاح شده است.
وی س��د کلقان چای و خط انتقال زرینه رود 
را از پروژه های خوب و موفق قرارگاه در اس��تان 
نام برد و افزود: همکاری مطلوبی بین دستگاه ها 
با مجموعه فرماندهی قرارگاه هست انتظار داریم 
این همکاری و ارتباطات بیش��تر تقویبت ش��ود 
و زمینه های س��رمایه گذاری و توس��عه بیشتری 
وجود دارد و بازدیدی امروز بستر این همکاری را 
گسترش خواهد داد. وی با بیان اینکه ۲موضوعی 
که برای تبریز و استان اهمیت دارد، بحث تنش 
آبی است که در تابستان گذشته به مسئله جدی 
تبری��ز تبدیل ش��د، گفت: مناب��ع آبی محدودی 
داریم لذا در تابستان گذشته با مدیریت جمعی، 
از این بحران توانستیم عبور کنیم که اگر نمی شد 
بحران های امنیتی رخ می داد. استاندار آذربایجان 

ش��رقی با تاکید بر اینکه باید تا تابس��تان آینده، 
چن��د کار مهم را باید برای جبران کم آبی انجام 
دهی��م، ابراز ک��رد: با این طرح مش��کل کم آبی 
دشت شبس��تر و تبریز و چند ش��هر استان آب 
مطمئن تأمین می ش��ود ک��ه نقش پدافندی هم 
برای تبریز دارد چراکه با اتصال به آب زرینه رود، 

قطعی مطلق نخواهیم داشت.
وی با بیان اینکه با هر س��د، از هدررفت منابع 
آب��ی جلوگی��ری کردیم، گفت: کاره��ای بزرگی 
برای مناب��ع آبی صورت گرفته ول��ی انتقال آب 
ارس بس��یار اورژانس��ی اس��ت و وزارت نیرو هم 

از هم��کاری با قرارگاه اس��تقبال کرد. اس��تاندار 
آذربایجان ش��رقی با بیان اینکه مش��کلی که در 
استان ما وجود دارد، اس��کان در سکونتگاه های 
غیر رسمی و حاشیه نش��ینی است، خاطرنشان 
کرد: مس��اکن غی��ر اصولی زی��ادی داریم که با 
س��یل و زلزله مختصر، چند هزار نفر بی خانمان 
می ش��وند. ل��ذا در برابر مردم و تاریخ پاس��خگو 
هس��تیم و بای��د کارهای��ی ک��ه در چهارچ��وب 

می گنجد را پیگیری و عملیاتی کنیم.
وی با اش��اره ب��ه اینکه ایجاد ش��هرک جوانان 
به مس��احت ۱۳۰ هکتار برای اس��کان حاش��یه 

نشینان و جابه جایی س��کونتگاه های غیررسمی 
گام بلن��دی در این بخش محس��وب می ش��ود، 
گفت: ح��دود ۵۰۰۰ واحد مخص��وص انتقال و 
جابه جایی حاشیه نش��ینی احداث می ش��ود که 
۳۰۰۰ واحد با س��تاد اجرایی فرمان حضرت امام 
قرارداد بس��تیم و ۲۰۰۰ واحد هم توسط قرارگاه 
احداث می شود که ۲ تا ۳ سال به صورت صنعتی 

احداث می شود.
پورمحم��دی ب��ا بیان اینک��ه به امی��د خدا تا 
۲، ۳س��ال بخش عمده ای از مش��کلات حاشیه 
ش��هر برطرف می ش��ود، گفت: باید این مساکن 

با کیفی��ت و نرخ ارزان تر احداث ش��ود و حریم 
گس��ل و فضای سبز در آن مورد توجه باشد. وی 
در ادامه با اش��اره به اینکه برخ��ی افراد معادنی 
را در اس��تان ثبت کرده و در خارج از کش��ور یا 
در ته��ران نشس��ته و توجهی ب��ه بهره برداری از 
معدن ندارد، ابرازکرد: مجوز افرادی که برداشت 
نداش��ته باشند لغو می کنیم و اگر در مدت مقرر 
نتوانند به تعهدات عمل کنند، خلع ید می کنیم. 
استاندار آذربایجان ش��رقی با بیان اینکه قرارداد 
عملیات اجرایی معدن نفلین س��ینیت سراب با 
قرارگاه سازندگی به امضا رسیده و رئیس جمهور 
هم دس��تور عملی��ات اجرای��ی آن را صادر کرد، 
اضافه کرد: کاره��ای آغاز عملیات اجرایی، کمی 
با تأخیر مواجه ش��د و قرارداد به امضا رسید اما 
متاس��فانه هنوز ابلاغ نش��ده است. من در عجبم 
ک��ه قراردادی ک��ه نهایی ش��ده و ۱۵۰ میلیون 
دلار از ایمی��درو تأمین منابع ش��د، چرا باید در 
حالت تعلیق قرار یگیرد. وی از طی چندین باره 
ترک تشریفات، از طریق وزرای صنعت و اقتصاد 
و... خبر داد و با انتقاد از بروکراس��ی فرسایش��ی 
گفت: قرار شد تا قرارداد نفلین سینیت به عنوان 
م��اده اولیه پودر آلومینا از ۲۰۰ هزار تن به ۳فاز 
۷۰هزار تنی تغییر یابد که این اقدام باعث ش��د 
این طرح مهم دوباره وارد چرخه بروکراسی شود.
پورمحمدی با انتقاد از اینکه کشور ما به شدت 
گرفتار بروکراسی اس��ت، ابرازکرد: عده ای رفتند 
در کش��ور گینه معدن آلومین��ا خریداری کردند 
ولی در ایران که چن��د برابر آن دخیره داریم، با 
مانع تراشی های زیادی مانع از بهره برداری از این 
معدن که فروش م��اده اولیه آن به ایران تحریم 

شده، می شوند.

 صدور بارنامه
 مصالح ساختمانی در یزد 

بدون متولی
رئیس اتحادیه مصالح فروش��ان استان یزد با اشاره به 
صدوربارنامه به عنوان یک امر عادی و قانونی گفت: هیچ 
س��ازمانی متولی صدور بارنامه برای مصالح ساختمانی 

نیست.
در طول س��ال های گذشته یکی از عواملی که همیشه 
از ط��رف مس��ئولان مرتب��ط در زمینه گران��ی مصالح 
س��اختمانی بیان می ش��ود، نبود نظارت بر بارنامه های 

مصالح است.
این در حالی اس��ت که وقتی ب��رای پیگیری موضوع 
مسئولیت بارنامه ها دست به کار می شویم، سازمان های 
مختل��ف موضوع را به دیگران مرتبط می دانند و به نوعی 

توپ را به زمین دیگری می اندازند.
عل��ی اصغ��ر بح��ری در گفت وگ��و با تس��نیم در یزد 
اظهارکرد: از یک طرف کارخانجات سیمان یزد بارنامه ای 
صادر نمی کنند و از طرف دیگر پلیس راه و اداره راهداری 
مسئولیت این کار را به عهده اتحادیه می اندازد درصورتی 
که این کار توپ به زمین دیگری انداختن است و مشکلی 

را حل نمی کند.
وی گفت: مسئول و متولی راه و جاده اداره راهداری یا 
پلیس راه است و نداش��تن بارنامه هم عوارض جانبی ای 
ب��ه وجود می آورد که عواقب بیش��تری را به دنبال دارد. 
رئیس اتحادیه مصالح فروش��ان استان یزد تصریح کرد: 
ب��رای مثال وقتی بارنامه صادر نمی ش��ود بارهایی که به 
هرمزگان فرس��تاده می شود تنی ۵۰ هزار تومان ارزان تر 
از یزد فروخته می ش��ود ولی این ب��ار هرگز به هرمزگان 
نمی رود و در یزد تخلیه می ش��ود و یا بدون صدور بارنامه 
راننده ع��وارض مربوط به دول��ت را پرداخت نمی کند و 
ی��ا راننده که باید ۱۵ تن تناژ اس��تاندارد بار بزند، ۲۸ تن 
بار می زند که این نوع بارگیری موجب خرابی آس��فالت 
جاده، خرابی ماش��ین و حتی تصادف می شود. وی ادامه 
داد: درحال حاضر با شناسنامه های متعدد حواله سیمان 
صادر می شود حتی با کد ملی و شناسنامه خانمی در یک 
روستا ۱۰۰ هزار تن س��یمان خرید می شود در صورتی 
که قانون می گوید چک پرداخت شده برای سیمان باید 
به نام همان ش��خصی باشد که س��یمان می خرد. بحری 
گف��ت: اداره دارایی راح��ت می تواند جل��وی این گونه 
فعالیت ه��ای غیرقانونی را بگیرد اگر خرید و فروش های 
غیرقانون��ی مختل ش��ود؛ اگر بارنامه صادر ش��ود بدون 
ش��ک ویژه خواری ها و فعالی��ت دلالان از بین می رود و 
مغ��ازه دارانی که قانونی کار می کنند می توانند وضعیت 
بهتری داشته باش��ند. وی اجرای قانون و عدالت را برای 
همه ضروری دانس��ت و گفت: مشکل کشور عدم اجرای 
قانون اس��ت و اگر قانون اجرا ش��ود بسیاری از مشکلات 
مردم، اصناف و حتی تولیدکنندگان حل می ش��ود.یکی 
از مصالح فروشان سطح شهر با ۱۲ سال سابقه کار گفت: 
درحال حاضر بازار در رکود است و تغییر مداوم نرخ آجر، 
س��یمان و گچ س��ردرگمی در بازار به وجود آورده است.
این فروش��نده یزدی گفت: علاوه بر گرانی، مش��کلات 
حمل ونقل، دلال بازی و فروش مصالح ساختمانی توسط 
اتباع خارجی بر مش��کلات مغازه داران افزوده است. وی 
پیگیری مداوم از س��وی مسئولان برای حل این مشکل 
را ضروری دانس��ت و گفت: وقتی مشکلات بیان می شود 
یا از گرانی جنس صحبت می ش��ود تنه��ا ۱۰ روز به آن 
توجه می ش��ود و مردم در ش��وک گرانی می مانند و بعد 
از آن جنس دیگری گران می شود و این مشکل به دست 

فراموشی سپرده می شود.

اخلالگران بازار شن و ماسه 
در کهگیلویه و بویراحمد 

محکوم می شوند
مدیرکل س��ازمان تعزی��رات حکومت��ی کهگیلویه و 
بویراحمد گفت: اخلال کنندگان در حوزه اقتصادی شن 
و ماس��ه به محض محکومیت به م��ردم معرفی خواهند 

شد.
به گ��زارش ایرنا، براتعل��ی صالحی اظهار ک��رد: برابر 
ماده ۲ قانون تعزی��رات حکومتی مصوب ۱۳۶۷ مجمع 
عمومی تش��خیص مصلح��ت نظام هر ن��وع اقدامی که 
منجر به افزایش بهای کالا یا خدمات برای خریدار گردد 
گرانفروشی محس��وب و برابر مقررات با خاطی برخورد 

می شود.
وی اف��زود: بنابراین در صورت تمرد از نرخ نامه ابلاغی 
توسط کارخانجات تولید شن و ماسه و یا عدم عرضه کالا 

که باعث افزایش نرخ گردد برخورد خواهیم کرد.
مدیرکل س��ازمان تعزی��زات حکومت��ی کهگیلویه و 
بویراحم��د ابرازک��رد: اغماضی در این خص��وص هم از 
س��وی دادس��تانی و تعزیرات حکومتی متصور نیست و 
اخلال کنن��دگان در حوزه اقتصادی ع��لاوه بر مجازات 
قانون��ی در محاک��م منتظر برخ��ورد ش��دید تعزیرات 
حکومتی باش��ند. صالحی بیان کرد: متخلفین به محض 

محکومیت به مردم معرفی خواهند شد.
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فعال حوزه کاتد مس گفت: زمانی که تولیدکننده کاتد 
مس به مواد معدنی دسترس��ی داش��ته باشد، روند تولید 
کاتد بسیار سهل تر خواهد بود که شرکت ما این شرایط را 
دارد و برای تولید کاتد از روش لیچینگ استفاده می کنیم. 
این روش نسبت به سایر روش ها، آلایندگی کمتری دارد و 
محصول تولیدی آن نیز از کیفیت و خلوص کافی بهره مند 

است.
علیرضا جهانش��اهی در گفت وگو با فلزات آنلاین اظهار 
کرد: ما در حوزه های اس��تخراج س��نگ مس اکسیدی و 
تولید کاتد مس فعالیت داریم و تاکنون وارد حیطه تولید 
کنس��انتره نش��ده ایم زیرا این امر به خط تغلیظ نیاز دارد. 
کات��د مس را به روش لیچینگ تولید می کنیم که در این 
روش، سنگ مس اکسیدی از معدن استخراج شده و بعد 
از خرد شدن، وارد مرحله دانه بندی و سپس دپو می شود. 
در ادامه، آب و اسیدس��ولفوریک را به سنگ خرد شده 
اضاف��ه می کنیم که در این مرحل��ه، یک محلول باردار به 
ن��ام PLS که حدود چهار تا پن��ج گرم مس دارد، حاصل 
می ش��ود. ای��ن محل��ول را وارد خ��ط تولی��د می کنیم و 
در مراحل��ی پر عیار می ش��ود و توس��ط جریان برق مس 
ب��ه صفحاتی می چس��بد که تجمی��ع آنها کات��د مس را 

تش��کیل می ده��د. وی افزود: آب و اس��ید س��ولفوریک 
 ازجمله مهم ترین مواد برای تولید کاتد به روش لیچینگ

 هستند.
 میزان اس��تفاده از اس��ید س��ولفوریک به عنوان حلال 
اصلی به نوع سنگ و اسیدخوری آن بستگی دارد. گفتنی 
اس��ت که این نوع اس��ید از نرخ بالایی برخوردار اس��ت و 
در ش��رایط کنون��ی قیمت ها نرخ اس��ید س��ولفوریک در 

قیمت گذاری نهایی کاتد بسیار موثر است.
 تولی��د کاتد مس لیچینگی به عن��وان یک روش پاک 
نس��بت به س��ایر روش ها ش��ناخته می ش��ود و کمترین 
آلایندگی را برای محیط زیس��ت به همراه دارد. این فعال 

حوزه کات��د تصریح ک��رد: کارخانه های کمی در کش��ور 
کات��د مس تولی��د می کنند ک��ه مهم ترین آنها ش��رکت 
مل��ی صنایع مس ایران اس��ت و چند ش��رکت  خصوصی 
بزرگ نیز در معادن تال مس��ی )واق��ع در ۳۵ کیلومتری 
 ش��مال باختری انارک( و چهارگنبد ب��ه تولید کاتد مس 

مشغول هستند. 
ای��ن ش��رکت ها از صفر تا ۱۰۰ تولی��د کاتد یعنی تمام 
مراحل اس��تخراج م��اده معدنی، تولید کنس��انتره و کاتد 
را خ��ود انجام می دهند. در ش��رایط فعلی کش��ور، عملا 
تولی��د هیچ محصول��ی صرفه اقتص��ادی ن��دارد و ما نیز 
حدود یک س��ال و نیم اس��ت که مش��غول به اس��تخراج 
 و دپ��و س��نگ معدن��ی هس��تیم و ب��ه نوع��ی تولی��د را 

متوقف کرده ایم.
جهانشاهی عنوان کرد: کاتد مس به عنوان ماده اولیه در 
بسیاری از صنایع مورد استفاده قرار می گیرد. این محصول 
دارای خلوص ۹۹.۹۹ درصد اس��ت و برای ساخت مفتول، 
سیم و کابل و همچنین سیم پیچ های کلید و پریزهای برق 

به کار گرفته می شود.
 در تابل��و برق، صفحات مس��ی و ترانس های برق نیز از 
کاتد مس اس��تفاده می شود. مس، سومین فلز با رسانایی 

قوی محس��وب می ش��ود و به همین دلیل بهترین عنصر 
مصرفی در صنایع الکترونیک است.

وی تاکی��د ک��رد: در طول س��ال های فعالی��ت خود در 
صنعت مس، تاکنون شاهد این میزان نوسان قیمتی برای 

این فلز سرخ نبودم.
 عملا نرخ مس به صورت افس��ار گسیخته رشد می کند 
و معدن��دار، تولیدکننده و مصرف کننده تنها قادر به نظاره 
ای��ن روند هس��تند. در این ش��رایط، ش��رکت ها و معادن 
کوچ��ک از رونق افتاده اند زیرا جهش ن��رخ ارز نه تنها بر 
نرخ مس موثر بوده بلکه با تاثیر بر س��ایر قیمت ها، موجب 

افزایش شدید هزینه های تولید شده است.
این فعال حوزه کاتد مس یادآور شد: بر اساس گزارش ها 
و پیش بینی هایی که ش��رکت های معتبر انجام می دهند، 
می ت��وان دریافت که مس در س��ال ۲۰۲۱ فراتر از کانال 
7هزار دلار پیش��روی خواهد کرد ک��ه دلیل عمده آن نیز 

افزایش سرانه مصرف جهانی مس است.
با پیش��رفت فناوری، میزان استفاده از مس رو به فزونی 
م��ی رود که بر همین مبنا، ن��رخ جهانی مس به این روند 
صع��ودی ادامه خواه��د داد و قطعا س��یر افزایش قیمتی 

شدیدتری را در کشور شاهد خواهیم بود.

تولید کاتد به روش لیچینگ آلایندگی کمتری دارد

تبتقاضایآلومینیومبالامیرود
مرضیهاحقاقی

خبرنگار

نرخ ف��روش آلومینیوم در بورس فلزات لندن 
ط��ی ماه های گذش��ته صعودی گزارش ش��ده 
اس��ت. این روند رو به رشد در ماه نوامبر شدت 
گرفته تا جایی که قیمت این فلز به ۲۰۰۰ دلار 

به ازای هر تن نیز نزدیک شده است. 
انتش��ار اخباری از س��وی چند شرکت معتبر 
داروس��ازی جهان مبنی بر کشف واکسن موثر 
کووی��د ۱۹، تغیی��ر رئیس جمه��وری ای��الات 
متح��ده و امی��د به تغییر مواضع سیاس��ی این 
کش��ور، کاهش احتمالی تنش ه��ای تجاری در 
س��طح جهان و انتظار برای توسعه فعالیت های 
زیرس��اختی در امریکا از مهم ترین دلایل رشد 
قیمت آلومینیوم به شمار می رود. درواقع این بار 
ایالات متحده از اثرگذارترین کش��ورها در بازار 
کامودیتی ها بوده و عملکرد آن تاثیر بسزایی در 

روند رو به رشد قیمت این فلز گذاشته است. 
بررس��ی »روزگار معدن« از ب��ازار آلومینیوم 
حکایت از این دارد که این فلز از ابتدای نوامبر 
روزهای درخش��انی را پشت س��ر گذاشته است. 
قیمت این فلز درحال حاضر در بالاترین س��طح 
خود از ابتدای س��ال ج��اری میلادی قرار دارد. 
نمودار ۱ قیمت فلزات یادش��ده را از ابتدای ماه 
نوامبر نشان می دهد. همانطور که در این نمودار 
مشاهده می شود این روند رو به رشد در کل ماه 

نوامبر حفظ شده است.
در همین حال، نرخ فروش این فلز از ۹نوامبر 
وارد کان��ال ۱۹۰۰ دلاری به ازای هر تن ش��ده 
اس��ت. این رش��د به قدری قوی است که باید 
آن را رکوردی جدید در قیمت این فلز از س��ال 
۲۰۱۹ تاکنون دانست. نرخ فروش آلومینیوم در 
ب��ورس فلزات لندن نیز ط��ی روزهای اخیر در 
ی��ک قدمی ۲۰۰۰ دلار ب��ه ازای هر تن تثبیت 
شده است. بدون تردید این روند قیمتی صنعت 
آلومینیوم، دنی��ا را به روزه��ای خوبی امیدوار 

کرده است. 
نگاهی به روند قیمت آلومینیوم �

همانطور که در نمودار ۱ مش��اهده می شود، 
فلز آلومینیوم در ابتدای ماه نوامبر )دومین روز 
از ای��ن ماه( با قیمت ۱۸۳۴ دلار به ازای هر تن 
در بورس فلزات لندن فروخته ش��د. با گذشت 
۲۰ روز از این ماه، قیمت این فلز به ۱۹۸۴ دلار 
رس��ید؛ یعنی قیمت آن در یک بازه زمانی ۲۰ 
روزه رش��د ۱۵۰ دلاری را تجرب��ه کرد که رقم 

قابل توجهی به نظر می رسد. 
گفتنی است ذخیره بورس فلزات لندن نیز در 
همین بازه زمانی نزولی بوده، تا جایی که ذخیره 
انبارها از ش��مش آلومینیوم از ی��ک میلیون و 
۴۶۱ ه��زار و ۲۵ ت��ن در ابتدای م��اه نوامبر به 
یک میلیون و ۳۹۹ هزار و ۵۲۵ تن کاهش یافته 
اس��ت؛ بنابراین کاهش در ذخیره انبارها نیز در 

این روند صعودی قیمت بی تاثیر نیست. 

نمودار ۲ نیز میانگین قیمت رشد آلومینیوم 
را از ابتدای س��ال ج��اری تا ماه نوامبر نش��ان 
می ده��د. همانطور که در این نمودار مش��اهده 
می ش��ود پس از افت قابل توجه قیمت ش��مش 
آلومینیوم در ماه ه��ای آوریل و مه، قیمت این 
فل��ز از ماه ژوئن در روند صع��ودی قرار گرفت. 
میانگین قیمت این فلز در ماه اکتبر برابر ۱۸۰۲ 
دلار به ازای هر تن تثبیت شد، اما این پایان کار 
نبود، چراک��ه میانگین قیمتی آن در ماه نوامبر 
تاکن��ون برابر ۱۹۱۴ دلار به ازای هر تن گزارش 

شده است.
امید به آینده، محرک تقاضاست �

دلای��ل متعددی برای تش��ریح رش��د قیمت 
آلومینیوم در س��طح جهانی مطرح می شود اما 
درمجم��وع می توان گفت بازاره��ای جهانی به 
روزهای خ��وب امیدوار ش��ده اند و همین امید 
نیز مح��رک تقاضا و به دنبال آن رش��د قیمتی 
است. گواه این ادعا نیز کاهش سطح موجودی 
انباره��ای بورس فلزات لندن طی ۲۰ روز اخیر 
است. باید تاکید کرد که موجودی این انبارها به 
پایین ترین سطح خود از ماه مه  تاکنون رسیده 

است. 
احتمال تغییر در سیاست های ایالات متحده 
در س��ایه پایان یک دوره ای ریاس��ت جمهوری 
دونال��د ترامپ، بیش��ترین تاثیر را ب��ر این بازار 
به دنبال داشته است، چراکه حضور دموکرات ها 
در صحنه سیاسی و اقتصادی به منزله تغییر در 

عملکرد این کشور محسوب می شود. 
در گام نخست انتظار می رود بسته های مالی 
قوی ت��ری تعریف ش��ود که به کس��ری بودجه 

برای این کشور منجر ش��ود. در همین حال از 
جمهوری خواهان انتظار م��ی رود اجازه افزایش 
مالیات ها را ص��ادر نکنند. همین تناقض نیز به 
تضعیف دلار این کشور منجر خواهد شد. بدون 
تردید تضعیف دلار ایالات متحده خبر خوش��ی 
برای بازار کامودیتی ها خواهد بود و زمینه رشد 

قیمت ها را فراهم می کند. 
درواق��ع بازاره��ای فل��زی دنی��ا از هم اکنون 
به تغیی��رات احتمالی در سیاس��ت های امریکا 
دل بس��ته اند. در همی��ن حال انتظ��ار می رود 
پروژه های زیرس��اختی متع��ددی نیز در ایالات 
متح��ده آغاز ش��ود؛ بنابراین رش��د تقاضا برای 
کامودیتی ه��ای فل��زی دور از ذه��ن نیس��ت. 
آلومینی��وم نیز یکی از فلزاتی به ش��مار می رود 
پرکارب��رد  ساخت وس��از  پروژه ه��ای  در   ک��ه 

است. 
در ای��ن میان، طی س��ال های گذش��ته و در 
دوران ریاس��ت جمهوری ترامپ در این کشور، 
جنگ های تجاری مختلفی میان ایالات متحده و 
سایر کشورها آغاز شد. در حدود ۴ سال گذشته، 
محدودیت های متعددی در مسیر فعالیت صنایع 
آلومینیومی ایجاد شد. درحال حاضر، فعالان این 
صنعت نس��بت به تغییر شرایط امیدوار شده اند 
 و همین موضوع زمینه رش��د قیمت ها را فراهم 

کرده است. 
بنابراین طبیعی اس��ت که پایان عصر ترامپ، 
خبر خوبی برای فعالان بازار آلومینیوم باش��د. 
به ع��لاوه آنکه باید خاطرنش��ان ک��رد امید به 
کاه��ش التهاب��ات تج��اری در س��طح جهانی، 
تقاضای کامودیتی ها را بهبود می بخشد. گویی 

فع��الان این بخش نیز به آغ��از روزهای طلایی 
امی��دوار ش��ده اند، چراک��ه تقاضا ب��رای خرید 

افزایش یافته است. 
در همین حال با حض��ور جو بایدن به عنوان 
رئیس جمه��ور امری��کا در کاخ س��فید انتظ��ار 
می رود این کش��ور مس��یر معتدل ت��ری را در 
پی��ش بگی��رد، تا جایی ک��ه باید ب��ه کاهش یا 
حذف تعرفه های اعمالی ب��ر صنعت آلومینیوم 
امیدوار بود. توجه به ای��ن نکته ضروری به نظر 
می رس��د که امریکا از بزرگ ترین واردکنندگان 
کامودیتی ه��ای فلزی جهان اس��ت؛ بنابراین با 
تغییر مواضع این کشور باید به افزایش واردات 
 همی��ن محصولات ب��ه ایالات متح��ده امیدوار

 بود. 
کشف واکسن، محرک بازارها  �

طی هفته های اخیر، خبرهایی مبنی بر کشف 
واکسن کرونا از سوی شرکت های معتبر منتشر 
شده که این اخبار امید به بهبود اقتصاد جهانی 
را در س��ال ۲۰۲۱ افزایش داده است. توجه به 
این نکته ضروری به نظر می رسد که همه گیری 
این ویروس در سال جاری میلادی از روند رشد 
اقتصادی در جهان کاس��ته است. روند فعالیت 
بسیاری از صنایع نیز در معرض تهدید تعطیلی 
یا کاهش تولید قرار گرفت و صنعت آلومینیوم 
نی��ز از ای��ن روند بی نصی��ب نبود. ام��ا اکنون 
می ت��وان به ش��روع روزهای خوب و بازگش��ت 

تولید در مسیر رونق امیدوار بود. 
تضعیف نرخ دلار در راه است �

وی��روس  همه گی��ری  جدی��د  موج ه��ای 
کووی��د-۱۹ بس��یاری از کش��ورهای جهان را 

تحت تاثیر قرار داده است. طی چند هفته اخیر 
 آمار مبتلایان و مرگ ومیر به شدت افزایش یافته 

است. 
امریکا نیز با این چالش س��خت تر از گذشته 
دس��ت وپنجه نرم می کن��د؛ بنابرای��ن با توجه 
به این ش��رایط، انتظار م��ی رود دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری فعلی این کش��ور درباره بس��ته 
نجات اقتصاد این کشور هرچه  سریع تر به توافق 

برسد.
 انتظ��ار می رود تصویب این بس��ته اقتصادی 
به تضعیف نرخ دلار در این کش��ور منجر شود؛ 
همین موضوع نی��ز تاثیر مثبتی بر روند قیمت 
کامودیتی ه��ای فل��زی خواهد داش��ت. یعنی 
آلومینیوم نیز از این روند بی نصیب نخواهد ماند 
و باید ب��ه تداوم روند صع��ودی قیمت این فلز 
در بورس فلزات لندن همچنان امیدوار باشیم. 

سخن پایانی �
از مجموع موارد یادش��ده این گونه برداش��ت 
می ش��ود که هرچند آلومینیوم در سال ۲۰۲۰ 
روزهای خوبی را پشت س��ر نگذاشته است اما با 
قدرت هرچه تمام به سمت روزهای پایانی سال 
جاری میلادی پیش می رود. علاوه بر آن، همه 
نش��انه های بازار حکایت از آن دارد که روزهای 

خوبی در انتظار فعالان این صنعت است. 
امید به پای��ان یافتن جنگ ه��ای اقتصادی، 
تنش های تجاری، ایجاد مش��وق های اقتصادی 
و توس��عه زیرس��اخت ها همگی نقش بس��زایی 
در رش��د تقاضا و مصرف ف��ولاد دارد؛ بنابراین 
 رون��د رو به رش��د قیم��ت آلومینی��وم طبیعی 

به نظر می رسد.  

تولید130هزار تن 
کنسانتره مس

مجری طرح توس��عه معدن م��س درآلو گفت: 
فعالیت ه��ای پروژه معدن مس درآل��و از ابتدای 
امس��ال تاکنون با وجود ش��یوع کرونا در کشور 
از س��رعت عملیات��ی بالای��ی بر خوردار ش��د به 
طوری که مجموع پیش��رفت فیزیک��ی این پروژه 
به 7۰ درصد رسیده اس��ت. به گزارش ایراسین، 
محمدرضا س��رحدی مجری پ��روژه معدن مس 
درآل��و با اعلام این خبر گف��ت: هدف نهایی این 
ط��رح تولی��د س��الانه ۱۳۰ هزار تن کنس��انتره 
مس با عیار حداقل ۲۲ درصد اس��ت. وی افزود: 
این  طرح مش��تمل بر پروژه ه��ای باطله برداری و 
آماده سازی معدن درآلو، احداث کارخانه تغلیظ، 
احداث زیر ساخت های آب رسانی و مدیریت باطله 
و برق رس��انی اس��ت که جمع مبلغ قرارداد این 
طرح7۶۵۰ میلی��ارد ریال به علاوه ۱۴۲ میلیون 
دلار برآورد ش��ده اس��ت. وی با اشاره به اینکه از 
زمان آغاز اج��رای این طرح تاکنون برای ۱۰۰۰ 
نفر اشتغالزایی ایجاد شده است اظهارکرد: میزان 
اش��تغال زایی پ��س از اتمام پ��روژه ۵۰۰ نفر به 
صورت مستقیم و ۱۵۰۰ نفر به طور غیر مستقیم 
برآورد ش��ده است. سرحدی بیان کرد: هم اکنون 
مراحل نصب آس��یاب های بال میل و سگ میل 
و مراح��ل تکمیلی اجرای مخ��ازن ذخیره آب و 
ادامه اج��رای خطوط انتق��ال آب در حال انجام 
شدن است. مجری طرح توسعه معدن مس درآلو 
تصریح کرد: عملیات اجرای پس��ت برق بردسیر 
تکمیل شده است و درحال حاضر در حال اجرای 
مراحل اجرای پس��ت برق منطق��ه درآلو و خط 

انتقال برق هستیم.

 گرامیداشت هفته 
 کتاب و کتاب خوانی
 در فولاد هرمزگان

مدیر آموزش و توس��عه منابع انسانی و رئیس 
خان��ه فرهنگ کار و تلاش فولاد هرمزگان گفت: 
کت��اب اب��زار توانمندس��ازی و توس��عه مدیران 
فعل��ی و آینده اس��ت. به گ��زارش روابط عمومی 
فولاد هرمزگان، هفته کت��اب و کتاب خوانی در 
شرکت فولاد هرمزگان با اهدا بسته های کتاب به 
سرپرستان، روسا، مدیران و معاونان این شرکت، 
گرامی داشته ش��د. مدیر آموزش و توسعه منابع 
انس��انی فولاد هرمزگان با تأکید بر این نکته که 
در تمام��ی اعصار، مهم ترین و اثربخش ترین ابزار 
بش��ر برای حفظ، ترویج، نشر و یادگیری دانش، 
کتاب و کتاب خوانی بوده اس��ت، گفت: در کلیه 
شرکت های معتبر و پیشرو، کتاب و کتاب خوانی 
یکی از ابزارهای مهم در حوزه توانمندس��ازی در 
سطوح مختلف به ویژه سطوح مدیریتی و رهبری 
محس��وب می ش��ود. وی در ادامه ضمن تاکید بر 
تنوع بخش��یدن به س��بد فرصت ه��ای یادگیری 
در س��طوح مختلف مدیرتی اظه��ار کرد: کتاب 
در افزای��ش اثر بخش��ی فرآیند توس��عه مدیران 
فعل��ی و آتی ش��رکت فولاد هرم��زگان، مطمئنا 
نقش به س��زایی دارد. رنجبرفرد در ادامه از تهیه 
۵۴۰جلد کتاب با سه عنوان »قصه های شب برای 
مدیران«، »انگی��زه« و »مدیر در نقش رهیار« با 
حمایت معاون محترم منابع انس��انی و همکاری 
واحد خدم��ات عمومی و اه��داء آن به ۱۸۰ نفر 
از مدیران ارش��د و میانی شرکت خبر داد و اظهار 
امی��دواری کرد با تمرکز بیش��تر روی این ابزار و 
فرصت ارزش��مند یادگیری مدیران در امس��ال و 
سال آتی حول محور این ۳ عنوان کتاب، فرآیند 
توسعه و توانمندسازی سطوح مدیریتی با ترویج 
فرهن��گ کتاب و کت��اب خوانی و ایج��اد الگوی 
رفتاری یادگیری اجتماعی و هم آموزی، پررنگ تر 

و موثر تر شود.
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لزوم عرضه تولیدات زنجیره فولاد در بورس

عقبماندگیبورسازبازارهایموازیجبرانمیشود

گذرازحواشیراهحلرونقبورس

گروه معدن

اگرچه هدف دولت از تدوین ش��یوه نامه س��اماندهی 
زنجی��ره فولاد اصلاح ایرادات و حذف رانت بوده اما در 
این ش��یوه نامه، با قیمت گذاری دستوری، کارکرد بازار 

سرمایه را زیر سوال برده است.
به گ��زارش مه��ر، در ماه های گذش��ته ن��رخ فولاد 
انتق��ادات و حواش��ی زی��ادی را ایجاد ک��رد به طوری 
ک��ه صنای��ع مصرف کنن��ده ف��ولاد ب��ا انتق��اد از نرخ 
ب��الای محص��ولات ف��ولادی در ب��ورس کالا که بعضا 
بالات��ر از نرخ های جهانی هم بود، خواس��تار نظارت و 
دخال��ت دولت در زنجیره فولاد ش��دند. به اعتقاد آنها، 
کارخانجات فولاد مواد اولیه خود از قبیل س��نگ آهن 
را 50 درص��د کمت��ر از نرخ جهانی از مع��ادن داخلی 
خریداری می کنند اما محص��ول تولیدی خود را بالاتر 
 از ن��رخ جهان��ی در بورس کالا ب��ه کارخانجات داخلی 

می فروشند.
ن��وردکاران می گوین��د، فولادس��ازان ش��مش را با 
نرخ ارزان ت��ری به خریداران خارجی می فروش��ند، به 
ش��کلی که در اوایل آب��ان ماه نرخ فروش ش��مش به 
خری��دار داخلی بین 480 ت��ا 490 دلار بوده در حالی 
 ک��ه این نرخ برای خریدار خارج��ی 400 تا 410 دلار 

بوده است. 
احم��د رضوی نیک، رئیس انجمن نوردکاران فولادی 
ایران با بیان اینکه کارخانجات فولاد تنها هدف ش��ان، 
دامپینگ و از بین بردن ش��رکت های بخش خصوصی 
اس��ت، به مهر می گوید: با ارزان فروش��ی به خارجی ها 
و گرانفروش��ی به داخلی ه��ا، بازار صادرات��ی را از بین 
برده ان��د. آن بخش��ی هم که هنوز از بین نرفته اس��ت 
را شرکت های خودمصرف همچون ذوب آهن در دست 
گرفته اند. وی ادامه می دهد: در نیمه نخس��ت امس��ال 
یک میلی��ون و 880 هزار تن محص��ولات فولادی در 
بورس کالا عرضه ش��ده اس��ت که از ای��ن میزان یک 
میلی��ون و 100 ه��زار ت��ن را بخش خصوص��ی آورده 
اس��ت و مابقی را دولتی ه��ای خودمص��رف آورده اند؛ 
جالب اس��ت که خودمصرفی ه��ا 2میلیون و 800 هزار 
ت��ن ش��مش برده اند و فق��ط 800هزار ت��ن محصول 
آورده ان��د، 2 میلیون تن دیگر مش��خص نیس��ت چه 
ش��ده اس��ت. قطعا ش��مش خارج از ش��بکه به فروش 
 رفت��ه زی��را 3 میلی��ون تن ش��مش در ب��ازار فروخته

شده است. 

شیوهنامهمحلیبرایمناقشه�
همین کشمکش ها باعث شد که دولت پس از تقریبا 
2ماه بررس��ی، ش��یوه نامه ای را با عنوان »س��اماندهی 
عرض��ه و تقاضای زنجیره ف��ولاد« تهیه و برای اجرا به 
وزارت صمت ابلاغ کند. بر  اس��اس این شیو ه نامه، مقرر 
ش��ده نرخ پایه ش��مش، اس��لب و میلگ��رد در بورس، 
80درصد نرخ منطقه CIS با تس��عیر نرخ نیما باش��د 
ت��ا از این طری��ق قیمت ها متوازن و س��ود در زنجیره 
تقس��یم ش��ود؛ همچنین در بخش عرض��ه پیش بینی 
شده اس��ت که کلیه واحدهای فعال در زنجیره فولاد، 
محص��ولات تولیدی خود را در ب��ورس عرضه کنند به 
ش��کلی که هر گونه فروش خارج از بورس ممنوع شده 
و این اقدام به منزله فروش خارج از ش��بکه محس��وب 
 خواه��د ب��ود. کارخانج��ات ف��ولادی ه��م منتقد این 

شیوه نامه هستند.
 رضا شهرس��تانی عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد 
چند روز قبل به خبرنگار مهر گفت: متأس��فانه ش��یوه 
نامه جدید فولاد بدون در نظر گرفتن عواقبش تدوین 
و اب��لاغ ش��ده و علاوه ب��ر اینکه اجرایی نیس��ت، رانت 
هنگفت��ی ه��م ایجاد خواه��د کرد و موج��ب تعطیلی 
بس��یاری از کارخانجات فولادی می شود. به گفته وی، 
یک رانت حداقل 100 هزار میلیارد تومانی در ش��یوه 
نامه جدید نهفته اس��ت.  این اظهارات واکنش انجمن 
نوردکاران فولادی ایران را در پی داشت و این انجمن با 
انتش��ار بیانیه ای، از شیوه نامه جدید بازار فولاد حمایت 

و اعلام کرد »بس��یاری تا قبل از ابلاغ این ش��یوه نامه، 
انگش��ت اتهام را به سمت نوردکاران می گرفتند و حالا 
ک��ه دولت در یک دس��تورالعمل در حال پایان دادن به 
منافع رانتی در بازار فولاد اس��ت، برافروخته شده و آن 
را مورد ش��ماتت قرار می دهن��د و به بهانه های واهی و 
حتی افت ش��اخص معاملات ب��ورس در حالی که این 
ش��یوه نامه هنوز اجرا نشده سعی در ممانعت از اجرای 

آن دارند.« 
خداداد غریب پور، رئیس س��ازمان نوسازی و توسعه 
مع��ادن ایران که به نمایندگی از دولت، سیاس��ت گذار 
و تنظیم گر حوزه معدن و صنایع معدنی کش��ور است 
هم در اظهاراتی به حمایت از این ش��یوه نامه پرداخت 
و گفت: در ش��یوه نامه جدید، دولت قبول کرده که نرخ 
بر مبنای رقابت در بورس کالا کش��ف و تعیین ش��ود. 
بدین ترتیب، روند قیمت گ��ذاری کاملا رقابتی خواهد 
ب��ود. با توجه به اینکه کلیه محصولات تولیدی زنجیره 
فولاد در بورس عرضه می شود، بازار دیگر مثل گذشته 
با کس��ری مواجه نمی ش��ود و تولیدکنن��دگان داخلی 
می توانن��د به هر میزان ک��ه نیاز به م��واد اولیه تولید 

دارند، اقدام به خرید از بورس کالا کنند. 
بهرام ش��کوری رئیس کمیس��یون مع��ادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگان��ی ایران نیز در واکنش به اعتراض 
فولادی ها ضمن حمایت از این ش��یوه  نامه، به خبرنگار 
مهر گفت: کارخانجات فولاد در این سال ها بزرگ ترین 
رانت را خودشان برده اند؛ مواد اولیه را 50 درصد زیرنرخ 

جهان��ی از معادن داخلی می خرند اما محصول ش��ان را 
بالاتر از نرخ جهانی در بورس می فروش��ند. وی افزود: 
فولادی ها در مهر ماه ش��رایط قیمت گذاری و ارز نیما 
را پذیرفتن��د و حت��ی س��قف نرخ را قب��ول کردند که 
به عبارت��ی 75 و به عبارت��ی 85 درصد از قیمت های 
جهان��ی را پذیرفت��ه بودند اما حال در این ش��یوه نامه 
 که س��قف قیمتی حذف شده اس��ت، در حال مخالفت 

هستند. 
قیمتگ�ذاریدس�توری،ه�دفاولی�ه�

بورسرانقضمیکند
این ش��یوه نامه اگرچه هدف گ��ذاری خوبی دارد اما 
ابزاری که برای رس��یدن به این هدف از آن اس��تفاده 
ش��ده، یعنی نرخ گذاری، به نظر می رس��د می تواند در 
آینده مشکلات بیش��تری را برای زنجیره فولاد کشور 

ایجاد کند.
اینکه دولت بخواهد با قیمت گذاری دستوری، اقدام 
به ساماندهی بازاری کند نه تنها مکانیزم طبیعی بورس 
را زیر س��وال می ب��رد، بلکه زمینه را ب��رای بروز رانت 

جدید نیز فراهم می کند.
در ای��ن رابط��ه، کارشناس��ان پیش��نهاداتی را ارائه 
کرده اند که از جمله آنها می توان به عرضه س��نگ آهن 

در بورس اشاره کرد.
مطابق با این پیشنهاد، سنگ آهن نیز همچون فولاد 
باید در بورس عرضه و برای عرضه، کف تعیین شود. در 
واقع باید تولیدکننده سنگ آهن و فولاد مکلف شوند به 
میزان مصرف داخل��ی )کف عرضه( محصول به بورس 
عرضه کنند. ناصر تقی زاده، مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو در این باره می گوید: با تشکیل بورس 
کالا و عرض��ه س��نگ آهن و فرآورده های آن در بورس، 
مسئله مهم کشف نرخ محصولات زنجیره فولاد تکمیل 
می شود چراکه هدف و فلسفه اولیه تشکیل بورس کالا 

خروج از قیمت گذاری دستوری بوده است.
به گفت��ه وی، اقدام��ات غیر کارشناس��انه در بخش 
معادن سنگ آهن و نرخ فولاد در گذشته موجب شده، 
به علت عدم کش��ف نرخ کلی زنجی��ره تولید فولاد در 
بورس کالا، بخش های تولیدی به صورت مس��تقیم یا 
غیر مس��تقیم از غیر واقعی بودن قیمت ها آس��یب پذیر 
باش��ند. وی می گوید: محصولات اس��تراتژیک از جمله 
تولیدات زنجیره فولاد راهی جز کش��ف نرخ واقعی در 
بورس کالا ندارند و وصل کردن کل قیمت های زنجیره 

فولاد به یک محصول، منطقی نیست.

یک تحلیلگر بازار س��رمایه با اش��اره ب��ه خیز آرام 
حقوقی ها برای ورود مجدد به بازار و کسب سود گفت: 
بازار سرمایه در حال جبران عقب ماندگی از رشد سایر 

بازارهای موازی از جمله ارز و طلا است.
به گزارش اقتصاد24، محس��ن شهیدی با اشاره به 
روند صعودی ش��اخص در روزهای گذشته گفت: نظر 
به اینکه ظرف هفته های گذشته بازارهای موازی بازار 
س��رمایه اعم از بازار خودرو، طلا، مس��کن، سکه و ارز 
دچار ریزش ش��ده اند؛ بازار بورس در حال رونق دوباره 
اس��ت؛ البته باید توجه داش��ت که در این بازار نیز ما 

شاهد از بین رفتن حباب بودیم.
وی با اشاره به اینکه بازارهای دارایی در بلند مدت با 
یکدیگر همتراز می شوند، گفت: ممکن است یک بازار 
دارایی در مقاطعی از رشد سایر دارایی ها فاصله بگیرد 

اما این عقب ماندگی به هر حال جبران خواهد شد.
تحلیلگ��ر ب��ازار س��رمایه اف��زود: مروری ب��ر روند 
ارزش آفرینی بازارهای موازی نش��ان می دهد که نرخ 
ط��لا در ب��ازار داخلی تحت تأثیر رش��د ن��رخ جهانی 
طلا روند صعودی داش��ته اس��ت؛ در عین حال، یکی 
از محرک ه��ای دیگر افزایش نرخ طلا در بازار داخلی، 
افزایش نرخ ارز بوده اس��ت. با بالا رفتن نرخ دلار، نرخ 
طلا هم افزایش می یابد و در عین حال، بازار سهام نیز 
متأثر می شود؛ چراکه شرکت هایی در این بازار فعالیت 

دارن��د که خود دارای تولیداتی بوده و دارایی های آنها 
نیز به صورت فیزیکال رشد می کند که حتما رشد آن 
نس��بت به دلار بیشتر اس��ت؛ در نتیجه در بلندمدت 
این بازارها به سمت همگرایی حرکت کرده و با وجود 

انحرافاتی که دارند، پیش می روند.
وی تصری��ح کرد: بر این اس��اس، با وجود ریزش��ی 
که در 2تا3ماه اخیر در بازار س��رمایه رخ داد، اما این 
دارایی ها رش��د کردند و قاعدتا بازار س��هام نیز باید به 
رش��دی که در این مدت از آن عقب  مان��ده، برگردد؛ 
البته ممکن اس��ت این رش��د به پای بازارهای موازی 

نرسد؛ اما به هر حال جبران خواهد شد.
به اعتقاد شهیدی، مشخص ش��دن نتایج انتخابات 
امریکا و روی کار آمدن بایدن، مهم ترین سیگنالی بود 
که رش��د بازارهای دیگر را در کوتاه مدت متوقف کرد؛ 
هرچن��د در بلندمدت به خاطر روند رش��د نقدینگی، 
احتمال افزایش معقول سایر بازارها نیز وجود دارد؛ اما 
بازارهای مس��کن، طلا، ارز و خ��ودرو فعلا در رکود به 
س��ر می برند و پول هایی که از این بازارها خارج شده 
2راه بیشتر ندارند، یا اینکه به سمت حساب های بانکی 

رفته یا وارد بازار سهام شوند.
وی اظهار کرد: با توجه به رکودی که بر این بازارها 
حاکم ش��ده، س��هامداران منتظر این بودند که بانک 
مرکزی چ��ه اقدام��ی را در رابطه با ن��رخ بهره انجام 

می دهد و این نرخ بهره بین بانکی و سود بانک ها است 
که تعیی��ن می کند پول بیرون رفته از ب��ازار، به بازار 
سهام بازگردد یا از سپرده های بانکی سر دربیاورد؛ این 
در حالی اس��ت که در ابتدا ن��رخ بهره بالا رفت و نرخ 
بهره بانکی به س��قف 22 درصدی رسید؛ ولی با توجه 
به صحبت های سیاس��ت گذاران پول��ی و تاکید آنها بر 
هدایت نرخ بهره بین بانکی به کانال 20 درصد، انتظار 
م��ی رود که کم کم پول های حقیقی از س��ایر بخش ها 

بیرون آمده و وارد بازار سرمایه شود.
به گفت��ه این تحلیلگر ب��ازار س��رمایه، در روزهای 
اخی��ر تحرک های ص��ورت گرفته نش��ان از این دارد 
که گوی��ا پول های کلان در حال بازگش��ت به بورس 
هس��تند و ریزش بازارهای دیگر، این سیاس��ت را به 
خوبی تایید می کند؛ ضمن اینکه مالیات های تنظیمی 
در س��ایر بازارها در حال وضع اس��ت که اگرچه هنوز 
نهایی نش��ده؛ اما موجب می ش��ود نقدینگ��ی از بازار 
مسکن و خودرو به سمت بازارهای مولد حرکت کند؛ 
پس بر اس��اس آنچه ک��ه در بودجه آمده و مجلس به 
دنب��ال آن اس��ت، پول ها از این بازارها خارج ش��ده و 
جنبه س��رمایه گذاری آن بازارها نیز از دس��ت می رود 
که این خود، منجر به تقویت بازار س��رمایه می ش��ود؛ 
هر چند ک��ه هنوز ای��ن مالیات اجرایی نش��ده؛ ولی 
فش��ار نمایندگان مجلس مبنی ب��ر اینکه مالیات های 

تنظیم��ی باید روی معاملات خودرو و مس��کن اعمال 
شود، سیگنالی به سرمایه گذاران ارسال کرده مبنی بر 
اینکه سرمایه گذاری در این بازارها ممکن است مانند 

گذشته بازدهی نداشته باشد.
وی درب��اره اس��تراتژی حقوقی ه��ا در ش��رایط این 
روزه��ای بازار گف��ت: حقوقی ه��ای حاض��ر در بازار 
س��هام معم��ولا انگیزه های مختلف��ی در ورود به بازار 
س��هام دارند و به همین دلیل تحلیلگران بازار س��عی 
می کنند که بیش��تر بر روی تحلیل رفتار س��هامداران 
حقیقی متمرکز باش��ند؛ به این معن��ا که اگرچه پول 
حقوقی ه��ا ممکن اس��ت زیاد باش��د، اما آنه��ا هم از 
جنب��ه انگیزه س��ود وارد بازار می ش��وند و هم گاها با 
دس��توراتی از س��وی دولت صادر می ش��ود؛ به نحوی 
که برخ��ی حقوقی ها با اجب��ار ناظر ب��ازار و به دلیل 
 مسئولیت سبدگردانی که بر روی دوش دارند به بازار

ورود می کنند.
ش��هیدی معتقد است که حقوقی هایی که به دنبال 
س��ود هستند هم اخیرا وارد بازار شده اند؛ هر چند که 
هنوز ورود خیلی جدی نداش��ته اند؛ ولی ورود خود را 
با ش��یب ملایمی انجام داده اند؛ ضمن اینکه یکسری 
حقوقی ه��ا هم به خاط��ر مس��ئولیت بازارگردانی که 
دارن��د، خرید و فروش انج��ام می دهند؛ اما به صورت 

کلی حقیقی ها تعیین کننده روند بازار شده اند.

یک کارش��ناس بازار سرمایه گفت: معاملات بورس 
باید به حال خود رها ش��ود و با دوری از حاش��یه های 

ایجاد شده می توان به آینده این بازار امیدوار بود.
به گزارش ایرنا، س��عید عظیم��ی به بهبود وضعیت 
معاملات بورس در هفته گذشته اشاره کرد و افزود: در 
کنار روند صعودی ش��اخص بورس در برخی از روز ها 
شاهد فش��ار فروش در بازار هستیم، بخش عمده آن 
ناشی از مشخص نشدن و عدم تصمیم گیری در زمینه 
قیمت گذاری فولاد اس��ت که این موضوع تاثیر زیادی 

را بر روند بازار گذاشت.
وی اظه��ار ک��رد: گ��روه فل��زات می توانن��د بدون 
روبه رو ش��دن با فشار فروش، رش��د خوبی را در بازار 
تجربه کنن��د، اما اکنون به دلیل مطرح ش��دن بحث 

قیمت گذاری فولاد با روند منفی همراه شده است.
عظیمی اظهار کرد: مسیر بازار از هفته گذشته بعد 
از مدت ه��ا تغییر کرد و ارزش معام��لات خرد که به 
ص��ورت روزانه حدود 4 تا 5 ه��زار میلیارد تومان بود، 
اکن��ون در برخی از روز ها به بیش از 20 هزار میلیارد 

تومان می رسد.
این کارش��ناس بازار سرمایه به عوامل تاثیرگذار در 
بازگش��ت روند صعودی معاملات بورس اش��اره کرد و 
گفت: جذاب ش��دن قیمت ها، اصلاح عموم س��هم ها 
و رس��یدن به نقطه حمایتی باعث بازگش��ت رونق به 

معاملات بازار سهام شد. وی با بیان اینکه تا زمانی که 
ارزش معاملات خوب باش��د می توان امیدوار به بهبود 
روند معاملات بازار بود، افزود: اگر بازار مانند چند ماه 
گذشته از روند صعودی بازگردد و با فشار عرضه همراه 
ش��ود عامل مهم آن ناش��ی از بح��ث قیمت گذاری ها 
اس��ت که بهتر است هر چه زودتر تکلیف آن از سوی 
مس��ئولان مربوطه مشخص ش��ود، زیرا ممکن است 
ت��رس از نحوه قیمت گ��ذاری به دیگ��ر گروه ها مانند 

پتروشیمی و پالایشی سرایت کند.
عظیم��ی خاطرنش��ان ک��رد: پیش بین��ی دقیق از 
وضعیت معام��لات بازار و اعلام ت��داوم روند صعودی 
شاخص بورس کمی دشوار است، زیرا اکنون هیچ یک 
از متغیر های تاثیر گ��ذار بر معاملات بازار قابلیت روند 

صعود را ندارند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه نرخ دلار را به عنوان 
یکی از ای��ن متغیر های اصلی بر روند معاملات بورس 
عن��وان کرد و گفت: هر چند ک��ه اصلاح زیادی برای 
نرخ دلار پیش بینی نمی شود، اما در کنار آن در مقطع 

فعلی کسی تصور روند صعودی این ارز را ندارد.
عظیمی افزود: با روش��ن ش��دن تکلیف متغیر های 
تاثیرگذار بر بازار سهام، وضعیت همه سهم ها در بازار 
بهتر می ش��ود و به مراتب معاملات بورس به س��مت 

روند صعودی تغییر می کند.

ب��ه گفته این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه، با اصلاح 
وضعی��ت قیمت گذاری فلزی ها، عم��لا روند معاملات 
صنع��ت پتروش��یمی و دیگ��ر گروه ها در ب��ازار بهتر 

می شود.
وی با بیان اینکه سیاس��ت پول��ی مهم ترین متغیر 
موجود در کشور است که وضعیت آن در اواخر بهمن 
ماه مشخص می شود، خاطرنشان کرد: در خبر ها بحث 
چاپ پول و افزایش نرخ بهره بانکی مطرح است، بانک 
مرک��زی به صراحت مخالف خ��ود را با این 2 موضوع 
اعلام کرده اس��ت، اما از طرف دیگر عده ای پیگیر این 

خبر ها هستند.
عظیمی افزود: اگر تکلیف بحث چاپ پول و مسائلی 
از قبیل سیاس��ت های پولی مش��خص ش��ود می توان 
اعلام ک��رد که ب��ازار براس��اس تورم رون��د صعودی 
پرش��تابی را در پیش می گیرد، اما اکنون ش��اهد هیچ 

متغیر تاثیرگذاری بر روند صعودی بازار نیستیم.
این کارش��ناس بازار سرمایه با اشاره به ریسک های 
تهدیدکننده معاملات بورس گفت: بحث سیاست های 
پولی می تواند برای بازار س��رمایه مثبت باش��د، اما در 
مواردی هم می تواند خروجی تصمیمات اتخاذ ش��ده 
منفی باش��د. وی با تاکید بر اینکه موضوع دیگر بحث 
قیمت گذاری دس��توری اس��ت که می توان��د به مرور 
بیش��تر صنایع حاضر در بازار را تحت تاثیر قرار دهد، 

اظهارکرد: تا زمانی که خیال بازار از این موضوع راحت 
نش��ود روند معاملات آن نمی تواند جان دوباره بگیرد، 
زی��را این موضوع به عنوان مهم ترین ریس��ک در بازار 

تلقی می شود.
عظیمی با اشاره به اینکه کاهش موارد تاثیرگذار بر 
اعتماد سهامداران به بازار سهام می تواند کمک کننده 
ب��ه روند صعودی بازار باش��د، گفت: با توجه به اصلاح 
خوب همه س��هم ها در بازار، در صورت اعتماد دوباره 
س��هامداران به س��رمایه گذاری در ب��ورس روند بازار 
می تواند مس��یر اصلی خود را پی��دا کند و به روز های 

پر رونق بازگردد.
این کارشناس بازار س��رمایه با بیان اینکه بازار باید 
به حال خود رها ش��ود و با دوری از حاشیه های ایجاد 
شده می توان به آینده این بازار امیدوار بود، خاطرنشان 
کرد: امیدواریم که با اتخاذ برخی از تصمیم گیری های 

غیرمنتظره، ارزش معاملات بازار کاهش پیدا نکند.
وی گف��ت: در صورت��ی ک��ه متغیر ه��ای تاثیرگذار 
بر بورس بهتر ش��ود می توان روز ه��ای خوبی را برای 
بازار متص��ور بود در غیر اینص��ورت اقبالی برای بازار 
وجود ندارد و ش��اخص بورس نهایتا بر روی کانال یک 
میلیون و ۶00 ت��ا 700 هزار واحد در حرکت خواهد 
ب��ود؛ بنابراین جهت تداوم رونق ب��ازار باید اقدام هایی 

برای بهتر شدن وضعیت متغیر ها انجام شود.

بهبودنقدشوندگیسهام
مدی��ر عملیات بازارهای خ��ارج از بورس فرابورس ایران با اش��اره به ظرفیت 
قانون��ی موجود ب��رای فعالیت بازارگردان ها در بازار س��هام گفت: این بس��تر و 
ظرفی��ت قانونی منجر به بهبود وضعیت نقدش��وندگی س��هام قاب��ل معامله در 

تابلوهای معاملاتی مختلف در بازار پایه خواهد شد.
به گ��زارش فرابورس ایران، س��یده هاجر میرخوش��حال با اش��اره به تبصره 
۶ بن��د 11 م��اده 10 مک��رر دس��تورالعمل اجرای��ی نح��وه انج��ام معام��لات 
اوراق به��ادار در فراب��ورس ای��ران گفت: بر اس��اس ای��ن تبص��ره »بازارگردان 
 می توان��د ن��رخ مرج��ع نم��اد معاملات��ی را ضمن اعلام ب��ه فراب��ورس تعیین 

کند«.
میرخوش��حال درب��اره این تبصره توضی��ح داد: به این معنی ک��ه بازارگردان 
می تواند پس از انجام بررس��ی های مقتضی و با درنظر گرفتن فاکتورهای موثر 
و در راس��تای بهبود وضعیت نقدشوندگی س��هام موضوع بازارگردانی، اقدام به 

تعیین نرخ مرجع و اعلام آن به فرابورس کند.
به گفته میرخوشحال مسئولیت تعیین نرخ بر عهده بازارگردان بوده و موظف 
اس��ت مطابق با پارامترهای بازارگردانی اعلامی نس��بت به انجام تعهدات خود 

اقدام کند.
وی در این باره به 2 ش��رکت بازار پایه ای اشاره کرد و توضیح داد: تا کنون در 
خصوص 2 ش��رکت تولید خاک نسوز استقلال آباده با نماد معاملاتی »کباده« 
و بانک گردشگری با نماد معاملاتی »وگردش«، بازارگردان اقدام به تعیین نرخ 
مرجع کرده و این موضوع از طریق اطلاعیه در سایت رسمی فرابورس ایران به 

عموم اعلام شده است.
میرخوشحال با بیان اینکه به زودی بازارگردان شرکت سرمایه گذاری توسعه 
و عمران اس��تان اردبیل با نماد معاملاتی »ثتوسا« نیز نرخ مرجع تعیین خواهد 
کرد، هدف از این اقدام را بهبود وضعیت نقدش��وندگی سهام این شرکت اعلام 
کرد و گفت: جزئیات این موضوع طی اطلاعیه رس��می در سایت فرابورس درج 

و به عموم سرمایه گذاران محترم اطلاع رسانی خواهد شد.

تاثیرمستقیمگشایشهایاقتصادی
بررونقبورس

مدیرعامل س��بدگردان پاداش س��رمایه معتقد اس��ت: تغییرات رویکردهای 
سیاس��ی تاثیر مثبتی در تعاملات بین المللی اقتصادی دارد که تاثیر مستقیمی 

بر رونق بازارسرمایه خواهد داشت.
کوروش شمس در گفت وگو با سنا، با توجه به موقعیت مناسب سرمایه گذاری 
در ب��ورس بیان کرد: با توجه به میانگین P/E بازار و حجم نقدینگی کلی، باید 
گفت در بازارهای موازی با بازار س��رمایه قابلیت س��رمایه گذاری مطلوب تقریبا 
اصلا وجود ندارد، اما در بازار سهام با توجه به پایین بودن P/E و نزدیک شدن 

به فصل مجامع، بورس قابلیت سرمایه گذاری مطلوبی خواهد داشت.
وی ادامه داد: با نگاهی به س��هم های EPS محور، بررسی قیمت های جهانی 
که پیش بینی می ش��ود بعد از مهار کرونا با ۶ درصد صعود همراه ش��ود، نظارت 
بانک مرکزی بر بانک ها مبنی بر عدم رشد نرخ بهره و... به این نتیجه می رسیم 

که بورس در انتظار صعود مجدد است.
مدیرعامل سبدگردان پاداش سرمایه اظهار کرد: پارامترهای مختلف در اقتصاد 
همچنین رویکردهای سیاسی نشان دهنده ارزندگی بورس برای سرمایه گذاری و 
کسب بازدهی مناسب از این بازار است در صورتی که هیچ تضمینی برای دیگر 

بازارها وجود ندارد.
این کارشناس بازار سرمایه با انتقاد از عملکرد سهامداران نوپا خاطرنشان کرد: 
افرادی که در این روزها با چنین نرخ های کم سهام خود را در صف فروش قرار 
می دهن��د، قطعا زیان بزرگی را خواهند کرد، بهتر اس��ت با کمی صبوری رفتار 

معقول بازار سهام را ببینند و ناامید نشوند.

۳شرکتآمادهعرضهاولیه
مدیر عملیات بازار شرکت فرابورس با اعلام اینکه 3 شرکت آماده عرضه اولیه 
هس��تند از عرضه اولیه 17.5 درصد »چخزر« در هفته جاری به ش��رط دریافت 

اطلاعات خبر داد.
ب��ه گزارش بورس پرس، افس��انه اروجی درباره آخری��ن وضعیت عرضه اولیه 
ش��رکت ها در فرابورس که به دلیل ش��رایط بازار از اول مهر به این سو متوقف 
ش��ده )آخرین مورد مربوط به س��رمایه گذاری گروه مالی سپهر صادرات در اول 
مهر( گفت: درحالی فرآیند بررس��ی ها و پذیرش ش��رکت های جدید ادامه دارد 
که از میان شرکت های آماده تر، 3 شرکت صنایع چوب خزر کاسپین، مدیریت 

سرمایه گذاری کوثر بهمن و سپیدار سیستم، زمینه کشف نرخ را دارند.
وی ادام��ه داد: در ای��ن می��ان اگر مدی��ران »چخزر« اقدام ب��ه ارائه گزارش 
ارزش گذاری کنند، هفته جاری با 17.5 درصد س��هام، آماده واگذاری سهام به 
عموم و صندوق ها خواهد بود و 10 درصد دیگر ظرف مدت ۶ ماه پس از عرضه 

اولیه واگذار خواهد شد.
بر اس��اس این گ��زارش، صنایع چوب خزر کاس��پین درحالی پ��س از احراز 
کلی��ه ش��رایط پذی��رش از 1۶ مهر در ب��ازار دوم معاملات فرابورس درج ش��د 
که 99.9درصد س��هام این ش��رکت با 211 نفر نیروی انس��انی به گروه صنعت 
س��لولزی تامین گستر نوین تعلق دارد که از زیرمجموعه های هلدینگ تاپیکو و 

از شرکت های اقماری شستا به شمار می رود.
سرمایه شرکت در بدو تاسیس بالغ بر 100 میلیون تومان بوده که در 5مرحله 
به 20 میلیارد تومان رس��یده و از زمان تاس��یس در دی ۶9 تا سال 79 فعالیت 
 MDF عمده ایی نداشته و از این سال تکمیل کارخانه در ارتباط با اجرای طرح
ش��روع و به موجب پروانه بهره برداری صادرش��ده از 21 تیر 85 توس��ط وزارت 
صنایع و معادن، بهره برداری از کارخانه با ظرفیت 33500 مترمکعب در س��ال 

از مهر 83 آغاز شده است.
س��ود هر س��هم »چخزر« در س��ال مالی منتهی به اسفند س��ال گذشته و با 
س��رمایه 20 میلیارد تومانی 1742 ریال و در نیمه اول امسال 892 ریال اعلام 

شده است.

رویخطخبر
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